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SVET ZVEZE KOMUNISTOV STEKLARNE

ANALIZIRAL POSLOVANJE PODJETJA V LETE 1975
Na razširjenem sestanku sveta 

Zveze komunistov steklarne, ki so 
mu prisostvovali vsi sekretarji 
osnovnih organizacij ZK, pred
sedniki sindikalnih odborov, vo
dje TOZD in sektorjev, kot tudi 
direktor OZD, so bili obravnava
ni rezultati poslovanja v letu 
1975.

V uvodnem izvajanju sekretar
ja  sveta ZK steklarne je bilo po
udarjeno, da je namen sestanka v 
tem, da se družbenopolitične or
ganizacije v podjetju seznanijo s 
problematiko poslovanja v letu 
1975 glede na bližnje zbore delov
nih ljudi v kolektivu.

Tov. Roškar jeva je po kratkih 
orisih podala rezultate o poslova
nju v letu 1975. Z rezultati vse
kakor ne moremo biti zadovoljni, 
ker je  iz prikazanih podatkov 
razvidno, da je ostanek dohodka 
minimalen in da so stroški poslo
vanja presegli predvidevanja po 
planu.

Ocenjeno je bilo, da se je v po
gledu odprave nepravilnosti, iz
boljšanja discipline, zmanjšanja 
materialnih stroškov, znižanja 
odpadka itd. v okviru sprejetih 
sklepov koordinacijskega odbora 
nekaj napravil, vendar se oce
njuje, da se še vedno obnašamo 
zelo nestabilizacijsko in neodgo
vorno pri realizaciji sklepov. U- 
gotovi se, da je vprašanje kadro
vanja in zasedbe nekaterih delov
nih mest še vedno odprto, kar tu 
di povzroča težave pri celotnem 
poslovanju. V tej vezi se sprejme 
naloga, da se mora v najkrajšem  
času pripraviti srednjeročni plan 
za kadre v podjetju in do konca 
meseca aprila razpisati štipendi
je za potrebe kadrov. Zaključni 
računi se morajo v krajši in ra 
zumljivejši obliki pripraviti, da 
se tolmačijo vsem članom delov
ne skupnosti. Potrebno bo sooči
ti slehernega člana kolektiva z 
resnostjo gospodarskega stanja 
celotne OZD steklarne. V kolikor 
ne bi šlo drugače, se mora orga
nizirati posebne tečaje v okviru 
kluba samoupravljavcev, da se

omogoči razumevanje zaključnih 
računov.

Posamezni vodje TOZD so v 
svoji razpravi nakazali vzroke 
problemov poslovanja in tudi 
predlagali, kaj je potrebno stori
ti, da bodo rezultati v letu 1976 
boljši.

Vodja TOZD I je menil, da je 
bil problem že v tem, ker se je 
zakasnilo s sprejetjem plana za 
leto 1975 in še ta sprejeti plan je 
bil med letom dvakrat korigiran. 
Ugotovljeno je bilo že na začetku 
da se fizični plan ne bo mogel iz
polniti — saj je delalo 12 — 15% 
manj brigad. Menil je, da ne mo
remo biti zadovoljni z ostankom 
dohodka 64.722 din, s katerimi se 
ne pokrivajo niti izdatki, predvi
deni po zakonskih dolžnostih.

To stanje pogojuje tudi izredni 
celotni dohodek, ki je predstav
ljal prve tri mesece 22 — 23 %, 
medtem ostali meseci so presegli 
odpadek, večkrat tudi do 45 %.

Problem steklene mase je delni 
vzrok iztrošenosti posameznih pe
či, in se kljub naporom tehnične
ga vodstva ni mogel spraviti z 
dnevnega reda razprav na posa
meznih sestankih.

Kot drugi problem, ki je po
vzročil nižji dohodek, je bila pre
usmeritev proizvodnje na raz
svetljavo za izvoz — pri 'tem  so 
se pokazali znatno nižji finančni 
rezultati. Izračuni so pokazali, da 
v primeru znižanja odpadka in v 
primeru prodaje kot je bilo pla
nirano, na domače tržišče, bi se 
dohodek TOZD povečal preko mi
lijarde din.

V tem pogledu bo potrebno, da 
komercialni sektor uspe doseči 
boljše cene izdelkov na zunanjem 
tržišču. Leto 1975 je bilo ravno 
v tem pogledu glede na gospo
darsko krizo na zapadnem tržišču 
izredno težavno, ki povzroča del 
problemov nizkega finančnega 
efekta.

Razprava je pokazala, da se bo 
tudi v bodoče potrebno v pogle
du prodaje izdelkov predvsem 
naslanjati na izvoz, ker domači

trg ne more sprejeti tako veliko 
proizvodnjo, ki jo danes plasira 
steklarska industrija na tržišče. 
Ugotovi se, da se je v pogledu 
stabilizacije (disciplina, štednja z 
materialom itd.), še mnogo pre
malo storilo v samem TOZD I. 
kljub temu, da so strokovni kadri 
in družbenopolitične organizacije 
naredile vse, da se stanje izbolj
ša.

V TOZD II je ostanek dohodka 
6.128 milj. din znatno premalo za 
tako velike kapacitete. Predvide
ni plan po količini ni bil.realizi
ran za 2400 ton, to predvsem za
radi spremembe asortimana iz
delkov (italijanske steklenice iz
padle iz proizvodnje zaradi sla
bih cen). Kljub temu je TOZD II 
dosegel preko 2 milj. din izvoza, 
predvsem s plasiranjem penici- 
link na poljsko tržišče. Poveča
nega odpadka je kriva predvsem 
slaba kadrovska zasedba delovnih 
mest, na drugi strani pa velika 
fluktuacija zaposlenih, saj je bil 
odpadek večji nasproti planirane
mu kar za 6 %. Če predstavlja 
v celotni TOZD 1 % odpadka 150 
mili j. din, se vidi, kaj se lahko 
prištedi z zmanjšanjem odpadka. 
Na celotni dohodek in povečan 
procent odpadka vpliva tudi no
va linija proizvodnje kozarcev z 
nogo, ki je bila v letu 1975 šele 
usposobljena za normalno delo.

Proizvodnja na IS strojih drob
ne embalaže ni zaskrbljujoča niti 
za doma, niti za izvoz — problem 
bo plasirati predvsem kozarce z 
nogo in stiskane izdelke, katerih 
zaloga narašča. Potrebno bo stre
meti za boljšo kvaliteto. Naloga 
komerciale pa bo, da se zmanjšu
jejo zaloge gotovih izdelkov av
tomatske proizvodnje. Potreben 
bo večji asortiman izdelkov plasi
rati na tu ja tržišča. Zaskrbljujo
či so rezultati iz TOZD III, ki je 
poslovala v letu 1975 z izgubo. 
Vodja TOZD je sicer nakazal 
probleme, ki so privedli do takš
nega stanja, vendar je bilo v raz
pravi sklenjeno, da je potrebno 
oceniti, ali je potrebno za OZD

steklarno imeti v sestavi dekorir- 
nico in satinirnico, ker v nasprot
nem primeru jé potrebno na sa
moupravni osnovi najti rešitev za 
boljše poslovne rezultate v tem 
TOZD.

V letu 1975 so se pojavljali pro
blemi, da ni bilo vedno dovolj 
dela za dekoriran j e in satinira- 
nje, kar je tesno povezano s ce
lotno proizvodnjo TOZD I in 
TOZD II. Izguba je nastala tudi 
zaradi slabih cen dekoriranih ko
zarcev (odlepki) za izvoz na Polj
sko, kjer se je pojavil večji od
padek. Vodstvo in zaposleni v 
TOZD III so se trudili, da bi se 
rezultati med letom izboljšali —* 
popravile so se norme dvakrat 
med letom, zmanjšal se je skupen 
odpadek. Problem je ostal v ve
likem strošku električne energi
je — predvsem pri žganju izdel
kov. V tem oziru se že priprav
ljajo sanacijski ukrepi, ki bodo 
morali vplivati na boljše poslo
vanje v letu 1976. Potrebno bo 
tudi izboljšati strukturo vodilnih 
kadrov, ki je še vedno problema
tična glede na ostale TOZD v 
OZD steklarni.

Poslovanje TOZD IV, ki vrši 
usluge proizvodnim obratom, je 
bilo pozitivno ocenjeno. Usluge 
so se vršile kvantitetno in kvali
tetno v redu, to kljub povečanju 
kapacitet v TOZD II.

TOZD IV se mora bolj tehnič
no opremiti, tako da se bodo lah
ko vršile usluge tudi za zahtev
nejše modele in priprave za pro
izvodnjo. Po kadrovski strukturi 
je oddelek sposoben vršiti zah
tevnejša dela. Iz ekonomskega 
stališča je ta rešitev upravičena, 
ker ne bi bilo treba uvažati po
trebno orodje in modele za pro
izvodnjo.

Tudi TOZD V je v letu 1975 
vršil usluge vsem ostalim oddel
kom. Svojo nalogo so realizirali 
predvsem s tem, da so se na mi
nimum zmanjšali zastoji v pro
izvodnji, da se je ekonomično 
pristopilo k cenejšemu korišče- 

(Dalje na 2. strani)

.......................................................................................................................................................................................................... .

] Č la n i in  č la n ic e  k o le k t iv a  ! j
2 1 .  a p r ila  v s i n a  v o litv e  s a m o u p r a v n ih  o r g a n o v

................................................ .................. ..................................................... .



Iz dela organov upravljanja
SKLEPI, ki so bili spreje ti na XV. 
rednem  zasedanju SKUPŠČINE 
POD JETJA  dne 2. 2. 1976.

Pod prvo točko dnevnega reda 
je  skupščina podjetja  skupno s 
člani DS TOZD in DSSS obrav
navala »inventuro za leto 1975« 
in  sprejela naslednje sklepe:

— Ponovno naj se pregleda 
skupino RDBO-1 (kozarci), ker 
sm atra, da n i možno tako veliko 
odstopanje dejanskega stan ja  od 
knjižnega stanja.

K ontrolni kom isiji se naloži, da 
ugotovi dejansko stan je pod 1. 
točko tega sklepa.

Rok izvršitve naloge je  3. 2. 
1976. Poročilo je  izročiti centraln i 
inventurni komisiji.

— Iz ugotovljenega stan ja  fi
zičnega obsega zalog gotovih iz
delkov zasledimo, da so izdelki 
p rihaja li v skladišče brez u s tre 
zajoče sprem ljajoče dokum entaci- 
je-

Skladiščni službi se naloži, da 
v bodoče bolj dosledno zahteva 
ustrezno dokum entacijo od proiz
vodnih obratov (TOZD I., TOZD
II. in  TOZD III.).

— Skupščina podjetja je  po tr
dila popis gotovih izdelkov v 
TOZD I., TOZD II. in  TOZD III. 
z izjemo popisa kozarcev RDBO-1 
po sklepu št 1546. Dejansko in 
knjižno stan je je  navedeno v za
pisniku. P rav  tako so v  zapisniku 
navedeni viški in  m anj ki.

— Ponovno se naj izvrši popis 
v skladišču surovin za cinkovo 
belilo, ker je  b il ugotovljen višek 
2.413 kg.

Skupščina podjetja nalaga ko
m isiji za popis surovin, skladišču 
pomožnega m ateria la  in  TOZD I., 
da dne 3. 2. 1976 izvršijo ponoven 
popis in  ugotovijo stan je na dan
8. 12. 1975, ker je  kom isija na ta  
dan ugotovila zalogo.

Poročilo naj se daje centralni 
inventurn i komisiji.

— P reveri naj se po delovnih 
nalogih dejansko stan je  porab
ljene valovite alum inijaste ploče
vine, ki se je  uporabila za p re 
k ritje  strehe in  stransk ih  sten na 
strehi zaradi ugotovljenega m an j
ka.

Skupščina naloži dipl. ing. K av
šku Nikotu, ing. Guzaju Jožetu in

(Nadaljevanje s 1. strani) 
n ju  energije s tem, da se je  po
raba zm anjšala. Dela so v  glav
nem  norm irana, m edtem  ko so se 
za vsako večje delo zahtevali 
predračuni.

TOZD V je  imel nalogo, da se 
zniža poraba m azuta, butana, e- 
lektrične energije, vode, ker te 
postavke stroškov predstavljajo  
v  p lanu  izredne m ateria lne stroš
ke.

S stabilizacijskim i ukrepi se je 
pristopilo k rešitv i racionalnega 
koriščenja delovnega časa in 
iskalo no tran je rezerve za zm anj
šanje stroškov (znižanje števila 
zaposlenih).

Izredno kritično je  poslovanje 
TOZD VI, ki se srečuje s proble
mi, katere pa sami ne m orejo re 
šiti. Problem i nastajajo  predvsem  
glede na neporavnane obveznosti

Končku Vladu, da ugotovijo s ta 
n je pod 1. točko tega sklepa.

Sklep se m ora izvršiti dne 3. 2. 
1976 in oddati poročilo centralni 
inventurn i komisiji.

— Gospodarsko-planskem u sek
to rju  se naloži, da preveri, ali so 
elektrom otorji (reduktorji), k i so 
se v času popisa n ahaja li v sk la
dišču m ateriala, vodeni kot o- 
snovna sredstva. V tem  prim eru 
se m orajo črta ti iz senzama in 
venture elektrom ateriala.

— Skupščina podjetja naloži 
vodji TOZD III. tov. K obalu A n
tonu in  tovarišici Logar Slavici, 
referen tu  nabavne službe, da dne
3. 2. 1976 ugotovita, katere PVC 
folije (dimenzije 200 X 380) se n a 
haja jo  v  skladišču pomožnega 
m ateriala, ki predstav lja jo  višek
238.815,00 din.

Poročilo se m ora dati centraln i 
inventurn i komisiji.

— Skupščina podjetja  je  po tr
dila stan je popisa sive litine.

Izvrši se odpis približno 1.000 
kg sive litine od: KS-6, k i  je  n e
uporabna za S teklarno H rastnik.

K om isija za ocenitev, nabavo 
in  odpis osnovnih sredstev odpi
sano litino (od KS-6) pregleda, 
oceni in  predlaga za odprodajo.

— Skupščina podjetja je  po tr
dila inventuro  pomožnega m ate
ria la  in  surovin te r  inventurne 
razlike na dan 31. 12. 1975 z iz
jem o cinkovega belila, PVC fo
lij in  alu  valovite pločevine, ker 
se m ora izvršiti po sklepu skup
ščine ponoven pregled.

Manj ki se knjižijo v brem e iz
rednih  izdatkov, viški pa v dobro 
izrednih dohodkov.

— K om ercialnem u se k to rju .se  
naloži, da v  roku enega meseca 
uredi poslovanje skladišča pomož
nega m ateriala.

Vsako nepravilno poslovanje 
naj se obravnava v disciplinski 
komisiji.

— Skupščina podjetja je  po tr
dila popis nedovršenih investicij 
na dan 31. 12. 1975. v skupni 
vrednosti 12,683.897.30 din.

— Skupščina podjetja je  po tr
dila popis obveznosti in  te rja tev  
in  se strin ja , da se izvrši odpis 
spornih terjatev , k i so navedene 
v zapisniku pod zaporedno števil
ko 1. do 9. v skupni vrednosti 
13.389.55 din.

OZD steklarne nasproti TOZD VI 
in druge neporavnane obveznosti 
TOZD VI do dobaviteljev. Ta 
je  skupen problem  celotne OZD 
steklarne, ki se ga bi m oralo kot 
takšnega obravnavati in  n a jti re 
šitev.

P ri obravnavi problem atike 
skupnih služb se je  ponovno po
stavil v ospredje problem  kadrov, 
predvsem  v gospodarsko-plan- 
skem sektorju.

Po celotni obravnavi poslova
n ja  v le tu  1975 se lahko zaključi, 
da se vsa problem atika obravna
va na zborih delovnih ljudi. Čla
ne delovne skupnosti ..j e treba o- 
pozoriti, da se m oram o vključiti 
kot celota v reševanje problemov, 
ki se porajajo  v proizvodnji — 
predvsem  pa bo potrebno bolj r a 
cionalno gospodariti na. vseh po
dročjih v celotnem kolektivu.

Rigo

P otrdi se odpis salda na kontih, 
ki so m anjši od Ndin 20. S tare 
dolgove je  potrebno čim prej iz
terjati.

— Skupščina podjetja  je  p o tr
dila stan je gotovine, znam k in 
vrednostnih pap irjev  na dan 31.
12. 1975.

— Skupščina podjetja  je  p o tr
dila popis osnovnih sredstev, k a 
kor tud i popis sredstev inven tar
ja  izven podjetja : počitniški dom 
Bohinj in  Portorož, popis v sam 
skem domu te r inven tar v menzi.

P o trd ila  je  odpis osnovnih 
sredstev in  inven tarja  po predlo
ženem seznamu.

— Skupščina podjetja  je  po tr
dila , popis p rehram benih  izdelkov 
v  TOZD VI. — menza in  počitni
ški domovi. Ugotovilo se je, da 
ni bilo viškov, kakor tudi ne 
m anj kov.

— Skupščina podjetja  je  po tr
dila popis kartonske embalaže.

— Skupščina podjetja je  po tr
dila popis drobnega inventarja .

P re jšn ja  vrednost drobnega in 
v en tarja  je  znašala:

din 814.312.35
din 268.807.60 odpisani del 25 %

din 545.504.75' sedanja vrednost
Za osebe, k i im ajo v uporabi 

orodje individualno ali skupinsko • 
v posam eznih TOZD in se je  p ri 
popisu ugotovil p rim an jk lja j, se 
zanj obremenijo, in  sicer: 
za orodje v uporabi od 1 le ta  se 
obračuna1 100 %
za orodje v  uporabi do 2 le t se 
obračuna 75 %
za orodje v uporabi nad 2 leti se 
obračuna 50 %

Osebe, ki im ajo prim an jk lja j, 
se naj obvestijo, da bodo obre
m enjene za inven tar po tem  skle
pu. V kolikor posam eznik ne p ri
stane na plačilo odškodnine, se 
vloži zahtevek na sodišču.

Vodje TOZD so zadolženi, da 
ukrepajo  po sklepu skupščine 
podjetja.

— Skupščina podjetja  je  po tr
dila popis gasilskega orodja in 
opreme.

Izvrši se odpis orodja ih opre
me od tekoče št. 1. do 24.

— Skupščina podjetja  je  'p o tr
dila popis inven tarja  in  opreme 
Civilne zaščite in  SLO.

Izvrši se odpis neuporabnih 
plinskih m ask in čelad.

— Skupščina podjetja  je' p o tr
dila popis nedovršene proizvod
n je po stan ju  na dan 31. 12. 1975 
in znaša skupno din 5,824.170.40.

Sklep: Skupščina podjetja n a
loži v. d. vodji splošno kadrov
skega sektorja tovarišu  Vidoviču 
Francu, da ugotovi zakonsko 
možnost za im enovanje komisije, 
ki bi kontinuirano vršila inven
turo  po obratih.

V zvezi s tem  sklepom se mora 
dati pism eno poročilo skupščini 
podjetja.

Pod drugo točko dnevnega re 
da je  skupščina obravnavala 
predlog kom isije za razpis delov
nega m esta »VODJA RAZVOJ
NEGA SEKTORJA«. S prejet je 
bil naslednji sklep:

Skupščina podjetja je  soglasno 
izvolila dipl. ing. KAVŠKA Niko- 
ta  za vodjo RAZVOJNEGA SEK
TORJA.

Razporeditev na to delovno 
mesto velja  s 2. 2. 1976.

Pod tre tjo  točko dnevnega reda 
je skupščina obravnavala predlog 
za izvolitev podpisnika družbene

ga dogovora o družbeni samoza
ščiti in: sprejela sklep:

Skupščina podjetja  je  določila 
tovariša TOSIČA Sava, predsed
n ika skupščine podjetja  OZD 
S teklarne H rastnik, za podpisni
ka 'družbenega dogovora o druž
beni samozaščiti.

SKLEPI, ki so bili spreje ti na 
XVI. rednem  zasedanju SKUP
ŠČINE PODJETJA dne 26. 2. 1967

Pod prvo točko dnevnega reda 
je  skupščina podjetja  obravnava
la  zaključni račun  za leto 1975 in 
sprejela naslednje sklepe:

Poslovodni organ OZD S tek lar
ne H rastn ik  m ora na osnovi ob
ravnave zaključnega računa in 
ostalih razprav  izdelati analizo 
rezultatov poslovanja v le tu  1975 
in  jo posreduje zborom delovnih 
ljud i do 15. m arca 1976:

Navzoči delegati iz 6 TOZD in 
delovne skupnosti skupnih služb 
te r člani 6 DS TOZD in DSSS So 
z dviganjem  rok soglasno potrd ili 
zaključni račun  OZD Steklarne 
H rastn ik  za leto 1975.

Regres za  Je tn i dopust, financi
ran je  p rogram a, k ra jevn ih  skup
nosti, dotacije družbenopolitičnim  
organizacijam , rekreacijskem u 
odboru bomo rezervirali' iz sred
stev za osebne dohodke, k a r  je  
potrebno posebno prikazati v p la
n ih  po TOZD za leto 1976.

Skupščina podjetja je  sklenila, 
da se m ora razčistiti do naslednje 
seje skupščine, ki bo sprejela u - 
strezne višine zneskov za realiza
cijo p rejšn jega sklepa, način in 
v ir sredstev za sovlaganja v iz
gradnjo objekta družbene p reh ra 
ne.

Skupščina podjetja — delegati iz 
6 TOZD in delovne skupnosti 
skupnih služb te r člani 6 DS 
TOZD in DSSS so soglasno z dvi
ganjem  rok potrd ili fo rm iran je 
in  porabo sredstev am ortizacij
skega sklada za leto 1976 in  ko
riščenje denarnega dela poslov
nega sklada in  sklada skupne po
rabe po zaključnem  računu  za le 
to 1975.

Skupščina podjetja — delegati iz 
6 TOZD in skupnih služb te r  čla
ni 6 DS DSSS so soglasno po trd i
li zaključni račun  Delavsko u - 
službenske menze Steklarne 
H rastn ik  za leto 1975.

Sklenjeno je  bilo, da se znesek 
izgube v višini 79.796,15 din k rije  
iz sklada skupne porabe drugih 
TOZD.

Skupščina podjetja  — delegati iz 
6 TOZD in skupnih služb te r  čla
ni 6 DS TOZD in DSSS so soglas
no potrdili zaključni račun  počit
niških domov S teklarne H rastn ik  
v letu  1975.

Izguba počitniških domov v vi
šini 120.261,23 din se k rije  iz sk la
da skupne porabe drugih TOZD. 
A kontacija izgube v  višini 86.442 
din je  bila že plačana dne 14. 11 
1975, ostane še za plačilo 
33.819,23 din.

Pod drugo točko dnevnega reda 
je  skupščina razprav lja la  o pod
pisu sam oupravnega sporazum a 
o dolgoročnem sodelovanju v zve
zi z zagrebškim  velesejmom.

Skupščina podjetja OZD S te
k larne H rastn ik  je  soglasno p o tr
dila sam oupravni sporazum  gru
pacije razstavi j alce v kem ijske in 
dustrije  in sprejela sklep, da se 
podpiše pristopna izjava.

(Nadaljevanje na 3. strani)

SVET ZK STEKLARNE ANALIZIRAL 
POSLOVANJE PODJETJA V LETU 1975



Iz dela organov upravljanja
(Nadaljevanje z 2. strani)

Za delegata v to skupščino je  
b il im enovan ing. KRSNIK F ra 
njo, pomoćnih vodje kom ercial
nega sektorja OZD Steklarne 
H rastnik.

Sklep o pristopni izjavi podpi
še d irek tor OZD S teklarne dipl. 
ing. M rcina Maks.

N adalje je  skupšična pod d ru 
go točko dnevnega reda razp rav 
lja la  o predlogu za spremembo 
prav iln ika o knjigovodstvu, ki se 
nanaša n a  določitev podpisnikov 
v  skladu z zakonskim i določili.

Skupščina podjetja je  potrdila 
predlog, ki se nanaša na ločitev 
novih podpisnikov v skladu Z za
konskim i določili.

Tako so bili določeni naslednji 
podpisniki:

1. dipl. ing. KAVŠEK Niko, vo
d ja  razvojnega sektorja, se določi 
za podpisnika v  odsotnosti d irek 
to rja  OZD S tek larne H rastnik.

2. V gospodarsko planskem  sek
to rju  pa se določi za podpisnike:

— ROŠKAR K atarina, pomoč
n ik  vodje gospodarsko planskega 
sektorja,

— HORJAK Doroteja, finančni 
knjigovodja I.

N adalje je  skupščina razp rav 
lja la  o predlogu za odpis loma 
steklenic, izvoženih v Italijo , in  
spreje la naslednji S K L E P :

1. Izvrši se odpis loma v v red
nosti 235.898.00 Lit firm i CALPO- 
COTIGNOLA, Italija.

2. Gospodarski p lanski sektor 
u red i vse potrebno po gornjem  
sklepu.

Pod drugo točko je  skupščina 
obravnavala še predlog za izvo
litev  delegatov v uredniški odbor 
»Steklarja« in  sprejela S K L E P :

Skupščina podjetja  OZD S te
k la rne H rastn ik  je  na podlagi 18. 
člena sam oupravnega sporazum a 
o obveščanju članov kolektiva iz
volila 3 delegate v odbor za in 
form iranje, in  sicer: F ranca Vi- 
vodiča, Alojza M arcena in  Hedo 
K orbar.

Pod isto točko je  skupščina še 
obravnavala vlogo tovariša ing. 
K rsn ik  F ran ja, ki se nanaša na 
razrešitev  funkcije delegata, ker 
ne opravlja več te  funkcije. 
Skupščina je  sprejela S K L E P :

Skupščina podjetja  OZD S te
k larne H rastn ik  je  potrd ila vlogo 
tovariša ing. K rsnik F ran ja, ki se 
nanaša na delo v kom isiji za iz
delavo elaborata o združitvi S te
k larne H rastn ik  — Sijaj H rast
n ik  in  Tike Trbovlje.

K er om enjeni tovariš ne oprav
lja  več te  funkcije kot delegat, se 
ga razreši.

SKLEPI, k i so bili spreje ti na 
XX. rednem  zasedanju ODBORA 
ZA POSLOVNO POLITIKO dne 
19. 2. 1976

Pod prvo točko dnevnega reda 
je  odbor razprav lja l o izvršitvi 
p rim opredaje poslov »VODJE 
RAZVOJNEGA SEKTORJA« in 
spreje l sklep, s katerim  je  imeno
val prim opredajno komisijo v n a 
slednjem  sestavu:

1. Vidovič Franc, predsednik;
2. M arčen Alojz, 3. Potušek V a
lentin, člana.

P rim opredaja poslov se m ora 
izvršiti do 10. 2. 1976.

Pod drugo točko dnevnega reda 
je  bil odbor seznanjen o poteku 
p rip rav  za izdelavo plana za leto 
1976.

Pod tre tjo  točko dnevnega reda 
je  odbor obravnaval sklep skup
ščine podjetja, ki. se nanaša na 
razrešnico inventurn ih  komisij. 
S prejet je  b il naslednji sklep:

Odbor za poslovno politiko je 
na podlagi sklepa skupščine pod
je tja , ki se je  vršila dne 2. 2. 1976, 
spreje l sklep, da se razrešijo  in 
venturne komisije, ki so bile im e
novane na ravn i OZD Steklarne 

. H rastnik.
Pod četrto točko dnevnega reda 

je  odbor obravnaval poročila o 
izvršenih službenih potovanjih  in 
spreje l naslednje sklepe:

1. Kožar Milan, vodja nabavne 
službe, je  opravil službeno poto 
vanje v ZR Nemčijo k firm i »De
gussa« v zvezi s popravilom  po
škodovane p la tinaste cevi.

2. ing. T ušar Jože, vodja ko
m ercialnega sektorja, in  Kozole 
Drago, vodja izvoza, sta opravila 
službeno potovanje k  firm i 
IVERS in ogled sejm a razsvet
ljave na Švedsko.

3. K orbar Heda, vodja gospo
darsko planskega sektorja, je  o- 
prav ila  službeno potovanje v  ZR 
Nemčijo k firm i »Slovenijales« 
M ünchen zaradi plačila dolga f ir
mi Nikolaus Sorg, Pflochsbach, 
Lohr x/Main.

4. ing. K irn  Stane, vodja TOZD
I., in M arčen Alojz, vodja obliko
v an ja  sta  opravila službeno po
tovanje v  Francijo  na ogled se j
m a ras vetij ave v Parizu.

5. Kozole Drago, vodja izvoza, 
je  opravil službeno potovanje v 
ZR Nemčijo n a  ogled F ra n k fu rt
skega sejma.

6. Kozole Drago, vodja izvoza,, 
je  opravil službeno potovanje v 
ZR Nemčijo — obisk k  firm i Den
ker, W eba Glass-Essen, Rudolf 
Z im erm ann Bamberg, M ihael F i-  
scher-B am ber in  firm o Jugger.

Pod peto točko dnevnega reda 
je  odbor razprav lja l o predlogu 
za izdelavo poslovnih, vizitk, ki ga 
je  podal tovariš M arčen Alojz, 
vodja oblikovanja. S prejet je  bil 
naslednji sklep:

Odbor za poslovno politiko m e
ni, da je  predlog tovariša M ar
cena Alojza, ki se nanaša na iz
delavo »poslovnih vizitk«, u p ra 
vičen in sklenil, da se izdelajo 
poslovne vizitke za 26 uprav ičen
cev po 200 komadov, kakor je  
razvidno iz seznama.

Tovarišu M arcenu Alojzu se s 
tem  v zvezi naloži, da izdela o- 
snutek za poslovne vizitke.

Pod isto točko je  bila obravna
vana vloga »Radia« Trbovlje, ki 
se nanaša na potrditev, pogodbe 
z »Radio Trbovlje za leto 1976. 
S prejet je bil sklep:

1. Odbor za poslovno politiko 
je potrdil pogodbo št. 52/76 za le
to 1976 o sodelovanju med »Ra
dio« Trbovlje in  OZD Steklarno 
H rastn ik  v višini 3.000,00 din.

2. Za podpisnika pogodbe je  bil 
določen dipl. ing. M rcina Maks, 
d irektor OZD Steklarne H rastnik.

N adalje je  odbor razprav lja l o 
obdaritvi žena za 8. m arec in 
sprejel naslednji sklep:

1. Odbor za poslovno politiko 
je sklenil, da se tud i v le tu  1976 
obdarijo vse delavke v OZD 
H rastn ik  ob 8. marcu, in sicer v 
vrednosti 100,00 din na osebo v 
obliki »darilnih bonov«, ki bi se 
lahko vnovčili p ri Splošnem t r 
govskem podjetju  H rastnik.

2. V zvezi s tem  se naloži tova
rišici K orbar Hedi, vodji gospo

darsko planskega sektorja, da iz
dela osnutek »darilnega bona« in 
se o vsem v zvezi z izvedbo po
govori z upravo »STP« H rastnik.

Odbor je  ravno tako razp rav 
lja l o predlogu, da bi se izdelala 
spominska priznanja, ki bi se po
deljevala članom, ki odhajajo v 
pokoj, in pa za člane, ki so za
služni in še delajo. S tem  v zvezi 
je  bil spreje t sklep:

1. Tovarišu M arcenu Alojzu, 
vodji oblikovanja se naloži, da 
izdela osnutek za »spominska p ri
znanja«, ki bi se podeljevala de
lavcem  ob odhodu v pokoj in  ob 
raznih  drugih prilikah.

N adalje je  odbor obravnaval 
vlogo D ruštva varnostn ih  inženir
jev  in tehnikov iz L jubljane, ki 
se nanaša na plačilo članarine, in 
sprejel sklep:

1. Odbor za poslovno politiko 
je  sklenil, da se plača podporna 
članarina p ri DRUŠTVU VAR
NOSTNIH INŽENIRJEV IN TEH
NIKOV LJUBLJANA v višini
200,00 din za leto 1976.

SKLEPI,’ ki so bili- sprejeti na 
XXI. rednem zasedanju ODBORA 
ZA POSLOVNO POLITIKO z dne 
26. 2. 1976

Pod prvo točko dnevnega reda 
je  odbor obravnaval prim erjavo

V ponedeljek, dne 29. 3. 1976
j.e imelo svojo redno sejo p red 
sedstvo konference sindikata OŽD 
steklarne. To je  bila p rva seja 
po redni letni konferenci. Za sejo 
je bil predviden sledeči dnevni 
red.

— Pregled sklepov konference;
— Izobraževanje kadrov,
— V prašanja in  predlogi.
K er je  istočasno s sejo p red 

sedstva, potekala tud i seja sveta 
ZK naše OZD, je  bila iz objektiv
n ih  vzrokov prva točka dnevne
ga reda preložena za prihodnjo 
sejo.

8. kongres sindikatov je  začrtal 
jasne sm ernice za izobraževanje 
sindikalnih delavcev.

Nova organiziranost v v rstah  
sindikatov, na katero  smo prešli 
pred približno 2 letoma, potrebu
je  tud i neprim erno večje število 
usposobljenega kadra. Jasno je, 
da na tem  področju, tako kot 
m arsikje drugje, tud i p ri nas n i
smo pravočasno ukrepali. Lahko 
bi rekli, da nas je  čas nekje ve
nom er prehiteval. N ekatere de
lovne organizacije so sicer že iz
vedle sem inarje za svoje sindi
kalne delavce, medtem, ko to v 
naši OZD to ni bil prim er. Na u r 
genco OSS se m orajo v občini 
H rastn ik  ta  izobraževanja izvesti 
v začetku meseca aprila. P redsed
stvo je bilo m nenja, da je  za nas 
najbolj prim eren dan 3. april. 
Zato se je  odločilo, da bo tega 
dne izveden celodnevni sem inar 
katerega se m orajo udeležiti vsi 
sindikalni poverjeniki, kakor tudi 
člani IO v posameznih OO. O se-

doseženih rezultatov poslovanja v 
letu  1975 z letom  1974 in  planom  
za leto 1976.

Družbenopolitičnim organizaci
jam  S teklarne H rastn ik  se naloži, 
da izdelajo skupen program  za 
svojo dejavnost s predračuni, k a r 
se bo financiralo v okviru sklada 
skupne porabe.

P rogram e s predračuni je  p red 
ložiti v obravnavo poslovnemu 
odboru.

Odbor za poslovno politiko je 
sklenil, da TOZD, k i izkazujejo 
pozitiven rezu ltat poslovanja, k r i
jejo  izgubo TOZD III. in  menze 
te r  počitniških domov.

Odbor Za poslovno politiko n a 
loži vodji TOZD III. tovarišu  A n
tonu Kobalu, da takoj pristopi k  
izdelavi sanacijskega program a 
za TOZD III., ker izkazuje nega
tiven rezu lta t poslovanja.

Odbor za poslovno politiko 
predlaga kom ercialni službi, da v 
pogodbah, ki se sklepajo s kupci, 
navedejo tudi rok  za prijavo re 
klam acije.

Odbor za poslovno politiko je 
potrd il poročilo doseženih rezul
tatov poslovanja v le tu  1975, p ri
m erjavo z letom  1974 in  planom 
za leto 1975.

m inar ju  bomo poročali v nasled
n ji številki našega glasila.

V nadaljevan ju  je  predsedstvo 
razpravljalo  še o nekaterih  d ru 
gih perečih vprašanjih , 'ki tarejo  
naš kolektiv, kot tud i gospodar
stvo v  večini. Med drugim  je 
predsedstvo dokončno potrdilo 
cenik uslug v  naših počitniških 
domovih. Tako bo dnevni penzion 
v Portorožu in B ohinju znašal za 
člana kolektiva 62 din. Ista  cena 
pa velja tud i za njihove svojce, 
(mož, žena, otroci), v kolikor so 
le ti nezaposleni. V to skupino 
spadajo tudi upokojenci stek lar
ne. Otroci v starosti od 4 — 12 
let- (letnik 1964 do vključno 1971), 
lahko koristijo m ali obrok k a te
rega dnevna cena znaša 33 din, 
odnosno, s posteljo 41 din.

Za vse ostale bodo usluge v n a 
ših domovih nekoliko višje in se 
bodo gibale od 85 do 100 din. V 
zvezi z letovanjem , je predsedstvo 
izredno apeliralo na vse predsed
nike, da naj z vpisovanjem  prič- 
no čimprej. K ajti v p rim eru pro
stih mest bomo le-te  ponudili 
drugim  interesentom . Na ta  ko
rak  smo prisiljeni, predvsem  za
radi m orebitnega nerentabilnega 
poslovanja. To pa veste, da po
vzročajo predvsem  nezasedene 
kapacitete.

Glede preventivnega letovanja, 
ostanejo pogoji enaki kot v p re
teklem  letu. Predsedstvo je  po
novno opozorilo, da je  preventiv 
no letovanje mogoče koristiti sa
mo v pred. in posezonskem obdo
bju.

(Dalje na 4. strani)

Seja predsedstva 
konference sindikata

IZOBRAŽEVANJE -  NUJNA POTREBA



Zanimalo vas boSREČANJE MLADIH IZ 
SLOVENSKIH STEKLARN
Dne 27. 3. 1976 so se v H rast

n iku  sestali p redstavnik i m ladine 
iz slovenskih steklarn . P risotn i so 
b ili m ladi iz H rpelj, Rogaške S la
tine in  n jen ih  organizacij v  Koz
jem  in na stek larsk i šoli. P riso tn i 
pa niso bili m ladi iz Slovenske 
Bistrice.

Obisk se je  pričel z ogledom 
tovarne. Pozneje pa je  bil sesta
nek, katerega dnevni red  je  bil:

1. S rečanje m ladih iz sloven
skih stek larn

2. Sodelovanje v MDB stek larji 
YU

3. Stališča o združevanju ste
klarske industrije

šlo obvestilo glede m ladinske de
lovne brigade. Domenjeno je  bilo, 
da se pošlje te lex  v  Sam obor v 
zvezi z MDB S tek larji YU.

Pod 3. točko dnevnega reda je  
tovariš Vidovič podal dosedanje 
zaključke politično koordinacij
skega odbora. Po izčrpnem  poro
čilu tovariša Vidoviča je  prišlo do 
razprave, v kateri se je  izkazalo, 
da m ladi z vso resnostjo sprem 
lja jo  dogovarjanja v zvezi s tem. 
V ta  politično kordinacijsk i od
bor je  bilo potrebno predlagati 
delegata in  iz naše tovarne je  bil 
predlagan tovariš G ornik Slavko.

Prišli v podjetje
S trn iša Silva, kontro lor stekla; 

Sinanovič Husein, jed k ar s k isli
no; K urtič  Sulejm an, delavec te 
žak; A hm eti Nazmi, delavec v 
TOZD II; M ladenovič M arjana, 
odnašalka; Mladenovič Slobodan, 
nabiralec stekla; M arkovič R an
ka, odnašalka; B rgant Jože, dela
vec težak; Jovanovič Tomislav, 
pomočnik IS; K aranovič M irosla
va, kontrolor stekla; Stojič Mira, 
odnašalka; Topič P etra , odnašal
ka; P u rk a r t Srečko, krogličar; 
Lazarikič Ljubim ka, odnašalka; 
Volavšek Rozalija, kuharica n a 
pitkov; K oritn ik  Prane, stro jn ik  
v k isikarn i; Glavič Ana, kon tro 
lor stekla; F elic ijan  F riderik , od- 
našalec; Dimač Ivo, pobiralec 
črepinj; P ušnik  Anton, elek tričar; 
H ribar Vera, kontro lor stekla; 
A lovjanovič Milena, odnašalka; 
U ldrijan  Štefan, pomočnik IS; 
Škorjanc Danica, kontro lor stek
la; Subašič Mahza, kontrolor ste
k la ; Džankovič Rasim, kontrolor 
stekla; F irš t Ana, kontrolor ste
k la ; B urkeljc M etka, odnašalka; 
Zlak Frida, čistilka v  sam skem  
domu; Grbič Dušanka, kontrolor 
stekla; Ilič Radi voj, dosta vi j alee 
zmesi; K rušelj Slavko, p rip rava 
zmesi; Skenderovič Šerif, m en ja
lec klešč; Hamzagič Ešef, m en ja
lec klešč.

Odšli iz podjetja
Hadžipašič Ismet, pobiralec 

črepinj; Jularič Ilija, nabiralec 
stekla; Škofič Dragica, fakturist; 
Zorec Miroslav II., ročni pihalec; 
Šrenk Borut, odnašalec; Subašič 
Mahza, odnašalka; Zupan Jožefa, 
skladiščna delavka; Dračič Enes, 
pobiralec črepinj; Pavlovič Vaso, 
spraznjevalec butanskih cistern;

Grčar Mojca, finančni knjigovod
ja  III.; Holešek M arta, finančni 
knjigovodja II.; Dragič Rajko, 
pomožni delavec v TOZD II.; 
G račnar Jože, stro jn ik  IS; Kodrič 
Anton, krogličar; Novakovič S re t- 
ko, delavec na kanalu ; Pavlič Jo 
žica, p rip ravn ik ; Ivn ik  Vinko, po
biralec črepinj; Babič Jože, k rog
ličar; Dolenc Milan, stro jn ik  v 
kisikarni; Orožen Peter, pomoč
n ik  IW P 16 s tro ja ; M ejač Peter
III., evidentičar v obratovem  
knjigovodstvu; Šantej Frančiška, 
kontrolor stekla v  TOZD II.; Ko
vač Vladimir, IV. nabiralec MDR.
Invalidsko upokojena

Hudi Viktor, vodja k ljučavn i
čarske delavnice; Mešič Em ilija, 
skladiščna delavka.
Upokojeni:

T utner Franc, stro jn ik  v TOZD
II.; M lakar Anton, nočni čuvaj; 
Zupanc Rozalija, čistilka m ode
lov.
Odšli v JLA

Lekočevič Jerko, kovinostrugar; 
Odžič Duško, odnašalec; P ušnik  
M arjan, pomočnik IS.
Umrl

Vovčko Viljem, skupino vod j a v 
TOZD IV.
Poročili so se

Pokrivač V alentina, kurirka , in  
Perc M iroslav; H rstič Hamša, od
našalka, Topalovič.
Prirastek v družini

D raksler M ilan — hčerko K a
tjo ; Mohor Sonja — hčerko G or
dano; K ostanjšek Stanko, ročni 
pihalec — hčerko S tanko; Jerm an  
Alojz, nabiralec stekla — sina 
A ndreja.Predstavniki mladine iz slovenskih steklarn na srečanju v Hrastniku

Seja predsedstva 
konference sindikata

4. Razno
Pod 1. točko je  bilo odločeno 

za sodelovanje na športnem  in 
ku ltu rnem  področju.

- Domenjeno je  bilo, da naj bo 
prvo športno srečanje v Rogaški 
Slatini, in sicer 22. m aja tega le
ta. Športno srečanje naj bi obse
galo naslednje panoge: nogomet, 
keg ljan je (moški in  ženske), n a 
mizni tenis in  streljan je. Rok p ri
jave pa je  do 30. 4. 1976.

Pod 2. točko dnevnega reda ni 
nihče vedel, zakaj letos še ni p ri-

Pod 4. točko dnevnega reda pa 
se je  razvila živahna razprava o 
delovanju njihovih OO ZSMS, 
k je r pa se je  izkazalo, da n ik je r 
ne delujejo brez problemov.

K akor je  bilo očitno po m edse
bojnih razgovorih, v lada med 
m ladim i v slovenskih stek larnah  
veliko zanim anje za m edsebojno 
sodelovanje in  pravilno je, da se 
je  končno pristopilo k  tem u sode
lovanju.

Petrič Vili

(N adaljevanje s 3. strani)
Predsedstvo je  razprav lja lo  tu 

di o možnosti izplačevanja OD 
preko h ran iln ih  knjižic. Glede na 
trenutno  situacijo in pa z ozirom, 
da ekspozitura LB v H rastniku, 
trenutno  nim a na voljo ustreznih  
prostorov, je  bilo predsedstvo 
m nenja, da se s takšno obliko iz
p lačevanja OD še nekaj časa po
čaka.

Predsedstvo je  tud i ugotovilo, 
da naše sodelovanje in  nastopa
n je navzven n i ravno najboljše, 
zlasti še ne v trenu tn i situaciji 
ta  položaj ni ravno najbolj ugo
den.

K er je  bilo ugotovljeno, da se 
p rav  v tem  času nismo odzvali 
nekaterim  pozivom in vabilom, 
ker nismo mogli pravočasno do
b iti soglasij, je  bila v ta  nam en 
izvoljena 3 članska komisija, ki 
lahko samostojno odloča kam  in 
kdaj bo kdo potoval. Seveda to 
zadeva samo potovanja s sindi
kalnega področja.

Glede udeležbe naših predstav
nikov na 13. steklarskih  igrah, 
katere  bodo letos v Novem Sadu, 
je  predsedstvo ponovno potrdilo 
sklep iz preteklega leta, ki je  bil 
jasen  in glasen, da na tej m ani
festaciji m oram o sodelovati.

Predsedstvo meni, da je  ta  sklep 
dokončen in ga ni treba  v bodo
če več potrjevati.

Rekreacijskem u odboru pa je 
določeno, naj izdela predračun  za 
celotno rekreacijsko dejavnost v 
le tu  1976. Iz svojih v rs t naj ome
n jeni odbor tud i im enuje člana 
v  kom ite 13. iger. K oordinacija 
pa bo im enovala predstavnika, 
kateri bo sodeloval v  p rip rav i 
program a za delo okrogle mize, 
ki se združuje istočasno z igrami.

Predsedstvo je  tudi zavzelo 
sklep in  ga posredovalo vsem IO 
OO v TOZD, po katerem  cena 
sindikalnega izleta ne sme p re 
segati 3500 din. M orebitne višje 
stroške krije jo  udeleženci sami.

Na koncu je  predsedstvo z za
dovoljstvom ugotovilo (po p rever
jenih  podatkih), da je  bil delovni 
dan, narejen  v stabilizacijske n a 
mene, v OZD stek larna že v m e
secu m arcu 100 % izvršen, k ar je 
v tren u tn i situaciji še posebno 
razveseljivo.

Sklenjeno je  bilo, da bo zaradi 
številnih nalog, katere  stojijo 
pred sindikati in pa zaradi obi
lice še nerešenih problemov, p ri
hodnja seja predsedstva že 10. a- 
p rila  1976.

P rejo
Predstavniki mladine slovenskih steklarn so si z zanimanjem ogledali 

delo steklarjev na mašinski preši



KAKO NAJ BI SE GIBALE CENE PROIZVODOV IN 
STORITEV IZ PRISTOJNOSTI OBČINE V LETU 1976?

V skladu z resolucijo o skupni 
politiki ekonom skega in  socialne
ga razvoja Jugoslavije v letu  
1976 in  resolucijo o družbenoeko
nom ski politiki in razvoju  SR 
Slovenije te r  neposrednih nalog 
v letu  1976 in na podlagi dogovo
ra  o izvajan ju  politike cen, skle
n jen  m ed republikam i, je  p ri
pravljen- dogovor o izvajan ju  po
litike cen v le tu  1976, ki naj bi 
ga sprejela Izvršni svet skupščine 
SR Slovenije in izvršni sveti ob
činskih skupščin v SR Sloveniji. 
Iz tega predloga dogovora, ki ga 
je  izvršni svet Skupščine občine 
H rastn ik  sprejel na seji v mesecu 
m arcu 1976, izhajajo nekateri u - 
krepi glede rasti cen proizvodov, 
storitev in uslug v  le tu  1976 iz 
občinske pristojnosti, o čem er bi 
rad i seznanili javnost, p rav  tako 
pa tud i z nekaterim i ukrep i iz 
dogovora, ki spadajo v republiško 
pristo jnost (cene električne ener
gije).

Uvodoma je  treba poudariti, da 
je  podoben dogovor bil sp reje t že 
v letu  1975 med republikam i, 
vendar se ni dosledno izvajal, o 
čem er kažejo naslednji podatki o 
rasti življenjskih stroškov po po
sam eznih republikah, in sicer:

P orast v %
Bosna in  Hercegovina 15,1
Črna gora 12,8
H rvatska 23,6
M akedonija 17,4
Slovenija 30,6
S rb ija  — ožja 27,0
— Kosovo 17,0
— Vojvodina 23,5

a) Gibanje cen iz republiške in 
zvezne pristojnosti v letu 1976

P oudariti je  porast nekaterih  
cen iz republiške in zvezne p ri
stojnosti za leto 1976. P redvideva 
se, da naj bi se cene električne 
energije v povprečju dvignile za
17,5 %. S tem  povišanjem  bi za 
leto 1976 odpadlo tudi pokrivanje 
izgub s stran i organizacij zdru
ženega dela, kot je  bil to prim er 
za leto 1975.

Cene železniškega in potnega 
prom eta se bodo oblikovale po 
pogojih tržišča. U strezni predpisi 
naj bi bili p rip rav ljen i v mesecu 
aprilu  1976.

P rav  tako je  v dogovoru p red 
videno, da se cene gradbenem u 
m aterialu, eksploataciji gozdov, 
m lečnih izdelkov, k rm il indu
strijskega izvora te r  RTV naroč
nine ne bi bistveno povečale.

Na sedanji ravni cen naj bi o- 
stale cene dnevnikov, cestnega 
prom eta, storitev avtobusnih po
staj, luških storitev, veterinarskih  
postaj, obveznega zavarovanja 
m otornih vozil te r  cene storitev v  
no tran jem  poštnem, telegrafskem  
in telefonskem  prom etu. Cene teh 
izdelkov in  storitev  bi se lahko 
povečale le, če bo med letom  p r i
šlo do ustreznega dogovora med 
republikam i in pokrajinam i, do 
pom em bnejše rasti m aterialn ih  
stroškov ali pa do razm er, s k a 
terim i se p ri sklepanju  tega do
govora ni računalo.

Enotno naj bi se uredile tudi 
marže, ki pa glede na sedanje 
m arže v trgovini v občini H rast
nik ne bi povzročile bistvenih 
sprememb. V nekaterih  prim erih 
se bodo znižale, v nekaterih  zvi

šale, nekatere pa ostale na seda- 
nij ravni.

b) Predvideno gibanje cen za 
leto 1976 iz občinske pristojnosti

Na področju stanarin  in  najem 
nin je  po dogovoru (kar izhaja 
tudi že iz zvezne in republiške 
resolucije) predvideno, da naj bi 
se stanarine s 1. 5. 1976 v občinah 
dvignile za 20 %. Delegati zborov 
Skupščine občine H rastn ik  bodo 
na zasedanju v mesecu aprilu  
1976 razprav lja li in  odločali o 
predlogu odloka, ki predvideva 
porast stanarin  za 20%  na dose
danje stanarine. Glede najem nin  
poslovnih prostorov pa odgovor ' 
določa, da naj se povečajo z istim  
odstotkom kot stanarine. K er pa 
se v le tu  1975 v naši občini niso 
dvignile, naj bi se po dogovoru 
najem nine poslovnih prostorov 
dvignile najp re j za 37 °/o, to je  za 
isti odstotek, kot so se dvignile 
stanarine v le tu  1975, te  najem ni
ne pa bi se v le tu  1976 dvignile 
za 20 %.

V tem  smislu je  p rip rav ljen  
predlog odloka za obravnavo de
legatom  zborov občinske skupšči
ne.

Cene svežega mesa, m leka in 
k ruha se bodo v letu  1976 lahko 
povečale le pod pogojem, da bo 
Zavod SR Slovenije za cene so
glašal s spremembo določil spo
razumov, sk lenjenih v okviru Go
spodarske zbornice Slovenije.

Na področju kom unalnih služb 
dogovor določa, da občinski iz
vršni sveti in  p risto jn i organi ob
činske skupščine v le tu  1976 po 
prav ilu  ne bodo soglašali s pove
čanjem  cen kom unalnih in  ob rt
nih storitev, katerih  cene so bile 
povečane v le tu  1975, n iti prizna
vali razvojne kom ponente v ceno 
kom unalnih storitev. (To je  del 
cene, ki je  nam enjen za razvoj 
dejavnosti.)

Dogovor še določa, da je  treba 
pospešiti ustanovitev sam ouprav
nih in teresnih  skupnosti na po
dročju kom unalnih storitev tako, 
da se sredstva, ki so potrebna za 
razvoj teh  dejavnosti, ne bodo 
zagotavljala izključno s poveča
n jem  cen, tem več z zbiranjem  in 
združevanjem  sredstev v okviru 
sam oupravnih in teresnih  skup
nosti, predvsem  pa z dolgoročni
mi krediti.

Cene m estnega prom eta (avto
busnega) bodo zadržane na dose
dan ji ravni in naj se ne bi zvi
šale, razen če bi prišlo do znat
nih podražitev goriva.

Tudi glede rasti cen stanovanj
ske izgradnje, katerih  cene se ob
likujejo na tem elju sklenjenih 
dogovorov, se bo vztrajalo  oziro
ma preprečevale neopravičeno 
rast. V cene se bo lahko priznala 
le dokum entirana ra s t dejanskih 
m aterialn ih  stroškov, oblikova
nih na tem elju  veljavnih predpi- 
kov, zakonskih in pogodbenih ob
veznosti, ki izhajajo iz samo
upravnih  sporazumov-.

Izvršni sveti občinskih skupščin 
se obvezujejo, da bodo kot pod
pisniki dogovora o cenah stano
vanjske izgradnje soglašali le s 
tako oblikovanimi cenami, obe
nem pa bodo zagotavljali prek  in 
špekcij in strokovnih upravnih  
organov nadzor ali se cene obli
kujejo  v skladu s tem i načeli in

z načeli dogovora o načinu obli
kovanja cen v stanovanjski g ra 
ditvi.

P rav  tako dogovor določa, da 
v s truk tu ri cene stanovanja ce
na zemljišča in kom unalne u re 
ditve ne bo presegla v povprečju 
15 %  končne prodajne cene v le
tu  1976 zgrajenih družbenih s ta 
novanj v občini.

Poseben poudarek v dogovoru 
je  dan boljši p reskrbi preb ival
stva predvsem  v večjih potrošni
ških središčih s km etijskim i p ri
delki te r osnovnimi živili.

V ta  nam en bo potrebno:
— ustanoviti in  organizirati po

trošniške svete,
— občinske skupščine in  izvrš

ni sveti naj b i pod ugodnejšim i 
pogoji dajali lokacije za proda
ja lne  in  z oprostitvijo nekaterih  
obveznosti prispevali k boljši 
preskrbi,

— občinske skupščine in izvrš
ni sveti bodo spodbujali u stanav-

M nogokrat slišimo besedo
»marketing«. V erjetno je  malo t i 
stih, ki n jen  pomen pravilno r a 
zumejo, še redkeje pa se m arke
ting doslednb uporablja v sami 
prodajn i politiki. V strokovni li
te ra tu r i  sem poiskal določbe
praktične aspekte m arketinga, 
kot jih  vidi in uporab lja šef 
m arketinga pri znani nem ški fir-- 
m i »WMF« Fritz Sladeček. V p ro
stem  prevodu podajam  najvaž
nejše misli:

Tržni in  proizvodni uspehi pod
je tij v času po drugi svetovni 
vojni so bili pogojeni z nezasiće
nim  tržiščem.

Ko so se pokazale m eje tega 
razvoja (v Nemčiji je  to bilo okoli 
1960 leta), je  bilo potrebno m isliti 
na uvajan je  določenih mer, da bi 
zagotovili nadaljn ji razvoj pod
je tij in novih delovnih mest. Ta
ko je  prišlo do u vajan ja  m arke
tinga. V začetku je  bilo precej 
p ikrih  na račun  te  besede, to pa 
predvsem, ker niso poznali n je 
nega pomena. Običajno je  bilo 
slišati m išljenje: »Za naše proiz
vode to ne pride v poštev.« Tisti, 
k i so m arketing tako odklanjali, 
so mislili, da točno vedo, kaj p o 
meni, v resnici pa niso razum eli 
bistvo m arketinga. Besede m ar
keting nam reč ni mogoče d irek t
no prevesti, ker im a širši pomen, 
in sicer: p rodati prav i proizvod, 
po pravi ceni, v pravem  času in 
na pravem  mestu. To je  seveda 
samo definicija oziroma cilj m ar
ketinga, potrebno pa je  poznati 
tudi m arketing  — sredstva, ali 
kot pravim o m arketing  — miks, 
M arketing — miks je  sestavljen 
iz naslednjega:

1. Proizvodna ideja od zamisli 
proizvoda, preko oblikovnega 
razvoja proizvoda, opreme (paki
ranje, etikete) vse do p lan iran ja 
plasm aja.

2. Raziskava trga.
3. F orm iranje cene.
4. Tehnika znam ke proizvoda 

(kakšno znamko — ali proizva
jalčevo ali znamko proizvoda).

5. Določanje načina prodaje (tr
govina na veliko, na malo, vele
blagovnice, prodaja po hišah).

ljan je  sam oupravnih poslovnih 
skupnosti za preskrbo večjih po
trošniških središč s km etijskim i 
pridelki in osnovnimi živili.

Da bi se zagotovilo redno 
sprem ljanje izvajanja sprejetega 
dogovora, bodo občinski organi 
za cene četrtletno obveščali Za
vod SR Slovenije za cene o spre
je tih  ukrep ih  in  o gibanju cen v 

-občini, izvršni sveti občinskih 
skupščin pa bodo najm anj dva
k ra t letno o izvajan ju  dogovora 
obveščali svoje skupščine.

To-j e nekaj bistvenejših določb 
iz sprejetega dogovora, ki kot že 
rečeno tem elji na zvezni in  repu
bliški resoluciji. V kolikor bo p ri
šlo med letom  do bistvenejših  
premikov, bodo udeleženci dogo
vora ponovno ocenili nastali po
ložaj in ukrepali tako, da bo gi
ban je cen v čim m anjši m eri od
stopalo od dogovorjene politike 
cen.

IZVRSNI SVET

6. Tehnika prodaje (uporaba 
zunanje službe).

7. Propaganda.
8. N apredek prodaje (izložba v 

trgovini, sejmi, razstave, šolanje 
in usposabljanje zastopnikov itd.).

9. P ak iran je  v splošnem, pak i
ran je  daril posebej.

10. Določanje distribucije.
Uporaba m arketinga — m iksa

v podjetju  povečuje možnosti za 
plasm an proizvodnje, omogoča, 
da so tveganja zapažena, absu- 
lutno število neuspehov in s tem  
izgube zm anjša na minimum. Če
p rav  im a vsaka branža posebne 
zakone v odnosu na svoje potroš
nike, bo v prihodnosti povsod po
trebna uporaba m arketing  —m i
ksa, če ne drugje, p ri uvajan ju  
naših proizvodov na tržišče.

Seveda pa je  iluzerno misliti, 
da je  m arketing — terap ija  ved
no in povsod uspešna. Jasno je  
treba  povedati, da m arketing  ne 
m ore p lasirati na trg  izdelka, če 
na trgu  ne obstoja la ten tna po
treba  po takem  izdelku. Če doda
mo drastičen prim er: V večini 
industrijsk ih  dežel bi z nobenim 
m arketing  — sredstvom  ne uspeli 
razviti tržišča za' konjske podkvi
ce, ker v teh državah ni več de
lovnih konj, torej ne obstaja la 
ten tna potreba po takšn ih  pod
kvicah. Torej je  m arketing  lahko 
uspešen pri proizvodih, po k a te
rih  obstaja potreba, mogoče še 
skrita, pa vendar obstaja.

Še beseda o dveh izredno važ
n ih  postavkah iz m arketing — 
miksa, in sicer o »napredku pro
daje« in »pakiranju«. Ta dan 
m arketing  — sredstva dobita do
m inantno vrednost pri uvajan ju  
izdelka na trg. Ta dva m arketing 
— sredstva odločilno vplivata na 
m otivacijo potrošnikovega naku
pa. Če bi na prim er nek lep pro
izvod prodajali tako, da ga trgo
vec zavije v papir, bi rezu ltat 
prodaje gotovo izostal. P ak iran je  
npr. m ora obsegati več stvari: 
m ora b iti navodilo za uporabo, 
istočasno pa m ora pri kupcu iz
zvati spontano »glej« kot znak 
odobravanja, kar lahko privede 
do nakupa. M arčen Alojz

M A R K E T IN G



S K L E P I
delovne konference osnovne organizacije sindikata OZD Steklarne, ki 

je potekala dne 28. II. 1976

1. Ocena sindikalne konference 
je  bila, da se je  delegatski sistem 
v kolektivu uveljavil po kvalite
ti. Potrebno bo p ri bodočem delu 
usposobiti izvoljene delegate, da 
bodo gradivo in  sklepe neposred
no prenašali p rek  sindikalnih se
stankov, sestankov po grupah, ta 
ko da bi k a r  največ članov de
lovne skupnosti bilo seznanjeno 
z vso problem atiko. V bodoče je 
potrebno en izvod gradiva za 
skupščino, če gre za važne zade
ve, izobesiti na oglasno desko.

2. Predsedstvo konference sin
d ikata m ora še vnaprej urgirati, 
da se realizira problem  benifici- 
ran ja  delovnih m est za natikal- 
ke in izpihalke.

P ričeti je  treba s tem eljitim i 
prip ravam i za rešitev  postopnega 
odprav ljan ja nočnega dela žena 
in mladine.

3. Ocena konference je  bila, da 
so vzroki izrednega izostanka za
rad i bolniškega staleža predvsem  
slabi delovni pogoji (avtom atska 
proizvodnja, zm esarna, skladišče 
stekla). Predsedstvo sindikata 
m ora posredovati, da se ti p ro
blem i n a jh itre je  rešijo. Sanacij
ski program , ki je  v izdelavi, se 
m ora realizira ti takoj — pred
vsem v zmesarni.

4. Glede letn ih  dopustov se 
predlaga:

— V prav iln ik  se m ora vnesti, 
da se lahko dodeli več kot 30 dni 
dopusta zaposlenim ženam s 25

.le ti delovne dobe in 50 leti staro
sti, zaposlenim moškim s 30 leti 
delovne dobe in 55 leti starosti.

— K riterije  za dopuste ponov
no pregledati, kadrovska služba 
bo prip rav ila  3 varian te  k rite ri
jev.

— Omogočiti vsem zaposlenim 
nad 25 leti delovne dobe v ko
lektivu, da im ajo 30 dni dopusta.

— Vse predloge posredovati 
sindikalnimi odborom po TOZD v 
obravnavo in potrditev.

5. Potrebno je  posredovati, da 
se uredi vprašanje uslug v jed il
nici (serviranje, posoda itd.), od
p rav iti čakanje in vrste za tople 
malice. V tem  sklopu problem ov 
družbenega standarda tud i iska
ti rešitve za ureditev  sam skega 
doma in izboljšanje pogojev sam 
cev, ki im ajo v najem u sobe pri 
Soparju.

6. Sindikalni odbori po TOZD 
m orajo b iti nosilci razprav  o za
ključnem  računu za leto 1975, se 
aktivno vk ljuč iti p ri stabilizaciji, 
predvsem  o vprašan ju  discipline, 
varčevanja in odgovornosti vseh 
članov sindikata v kolektivu.

7. Predsedstvo sindikata in vsa 
vodstva družbenopolitičnih orga
nizacij m orajo na vseh področjih 
dela omogočiti izvoljenim pred 
stavnikom  nemoteno delo. V tej 
zvezi sklicati na odgovornost vse, 
ki z raznim i negativnim i izpadi 
kritiz irajo  udeležbo članov, ki so 
izvoljenih na sestankih ali zbo
rih, za katere jih  je kolektiv iz
volil, to predvsem, ko gre za od
sotnost z dela.

8. Predsedstvo sindikata naj 
skupno s predstavniki odborov 
sindikata po TOZD in službo, ki 
je odgovorna za letne dopuste v 
TOZD VI — »menza in počitni
ški domovi«, ponovno pregledajo 
kalkulacije za cene v počitniških

domovih, glede na to, ali se v ce
no vračuna strošek postelje (ki je  
zelo visok) in stroški prehrane, 
način financiran ja in pokritja  
stroškov glede na izplačilo reg re
sa članom delovne skupnosti v 
znesku 1.200 din.

9. Predsedstvo sindikata m ora 
prek  sindikalnih odborov po 
TOZD in vodstev TOZD pokaza
ti večji interes za inovacije v ko-

DELEGACIJE
Z bliskovito naglico se p rib li

žujemo trenutku , ko bomo zopet 
volili nove sam oupravne organe 
v TOZD in pa OZD. V prvotnem  
smislu gre tu  zgolj za zam enjave 
polovico članov že obstoječih od
borov, ki delujejo bodisi kot de
lavski svet, odbor za izrekanje 
ukrepov itd. Volitve v že obsto
ječe odbore so bile načrtane že 
mnogo prej, tako, da je  bilo mož
no se tem eljito  p rip rav iti na n jih  
v vseh TOZD.

Načeloma ne gre tu  za nobeno 
novost, vsaj k a r  se tiče celovite 
struk ture, k a jti v TOZD n i mož
no sprem eniti kaj bistvenega že 
nè v tem  smislu ne, ker je  šte
vilo zaposlenih izredno m ajhen, 
tako, da ni možno izločiti bilo k a 
terega izmed članov enega ali 
drugega odbora. P ravzaprav  n a
stane tud i p rava dilem a okrog 
delegiranja zaposlenih članov 
TOZD IV, ali za v skupščino v 
okviru OZD ali že v obstoječe 
odbore TOZD. K oordinacijski od
bor p ri TOZD IV je  p rip rav il že 
v  mesecu feb ruarju  vse potrebno, 
vključno z evidentiranjem  kand i
datov za izvedbo volitev, tako, da 
tu  ni časovne stiske, ali pa k ak 
šen drug razlog, da ne bi bilo iz
vedljivo tekoče. Seveda smo imeli 
dragoceno pomoč pri sestav ljan ju  
delegatov in delegacij p rav  v 
vodstvenih organih v TOZD IV, 
zaradi tem eljitega usk la jevanja 
na vseh področjih. S taro je  nam 
reč pravilno, da več glav, več ve, 
in tako nam  je vsaka sugestija 
izredno dobrodošla. Javno se m o
ram  nam reč zahvaliti za pomoč 
p ri tem  delu, k a jti po njihovi 
službeni dolžnosti, naj bi bili p ri
sotni in tudi so.

Nujno m oram  naglasiti, da to 
niso več sam oupravni organi, ki 
so samo izvoljeni, ne pa tud i de
lavni. Seveda ne.

Smo, kot nam  je znano, v zelo 
delavnem  prem iku up rav ljan ja  
in da so odločitve le teh  zelo po
mem bni faktor p ri izvajan ju  sa
m oupravnih aktov, priporočil in 
resolucij. Jasno pa je, da na n e
katerih  relacijah  še ni povsem 
zaživelo to  delo. Tu m islim  na 
eno od bistvenih načel. Ni se 
nam reč zgodilo, vsaj dosedaj ne, 
da bi na naše sklepe ali postav
ljena vprašanja, ki jih  razni od
bori ali pa delavski sveti kot n a j-  
višji organ up rav ljan ja  v TOZD, 
dobil kdajkoli kakšen odgovor, 
najsi bo to negativen ali obratno.

Ne to se na žalost še ni zgodi
lo, pričakujem o pa ravno tu  bolj
še povezovanje m ed TOZD in 
OZD. P ri sestav ljan ju  oziroma

lektivu, in  da članom, ki so v ko
lektivu  na tem  področju nekaj 
storili tud i prek  pravilnika, po
skrbi izplačilo zasluženih nagrad.

10. Predsedstvo sindikata naj 
prek  svojih predstavnikov še n a 
dalje sodeluje p ri in tegraciji slo
venskih steklarn, izdelovalcev le
stencev in kartonske embalaže. 
Ekonomsko upravičenost in teg ra
cije naj se posreduje vsem sin
dikalnim  organizacijam  in vod
stvom  TOZD v kolektivu. K on
ferenca priporoča, da se še n a 
dalje  vršijo  prip rave v tej smeri, 
kot so sedaj zastavljene.

11. Glede na probleme, ki se 
poraja jo  p ri u sk la jevanju  m ed
sebojnega dela, je  nujno v kolek
tivu  postaviti delovno mesto ko-

dopolnjevanju bodočih delegatov 
ali članov iz enega v drug odbor 
smo imeli kot sem uvodoma de
ja l ne m ajhne težave. Razumemo 
in povsem mi je  jasno, da so n e 
k a teri odbori tu  m islim  predvsem 
odbor za izrekanje ukrepov sila 
težavna zadeva in da v tem  od
boru  n a jra je  ne bi bil nihče p ri
soten, toda do sedaj je  to tako 
zapisano in naj bi v bodoče tudi 
ostalo. Če je  to pravilno bo po
kazal čas.

Jasno- je, da m arsikaterem u 
članu v TOZD IV ne bo m arsi
kaj po godu, toda žal, drugih iz
hodov ni bilo možno najti, tudi 
p ri najbolj celovitih rešitvah  ne.

Moramo se nam reč sprijazniti 
s tem, da has čaka še ogromno 
dela v okviru TOZD in OZD, tu  
pa ne sme b iti dileme da ali ne!

Predno bi n ak a za jjiek a j stvari, 
k a r se delegacij in delegatov ti
če, samo nekaj in to vsem  čla
nom kolektiva — Tako kot smo 
delali v preteklem  letu, to je  v 
le tu  1975, si več ne smemo dovo
liti.

O rgani skupščine in  drugi sa
m oupravni organi delujejo v ok
v iru  OZD prav  dobro poznajo ce
lotno poslovanje v preteklem  le 
tu, ki pa je  lahko bi m irno dejal 
pod vsako kritiko.

Tak spodrsljaj od začrtane po
litike podjetja  je  zares več kot 
obsodbe vreden. Se vedno se p re 
malo zavedamo (in kdaj se sploh 
bomo), da je  samo REZULTAT 
DELA — prav ilna vrednota in 
stim ulans in  da je  od tega v letu 
1976 ne smemo odstopit, k a jti v 
tem  prim eru nam  novi tarifn i 
pravilnik, ki je  v obdelavi ne po
ve p rav  ničesar in tud i ničesar 
nim am o pričakovati, k a jti v  tem 
prim eru je delo okrog njega po
polnoma odveč.

Naj izkoristim  na tem  m estu 
in  izpovem nekaj misli, ki sem 
jih  mim ogrede zabeležil p ri po
sameznikih, da je  nam reč bolje 
im eti nategnjen  prav iln ik  in da 
kadar bo denar se pač lahko po 
tem  izplača večji OD, kot pa ta k 
šen, ki je  sedaj v veljavi. Osebno 
pa sem drugačnega m išljenja, da 
bo ravno obratno, ne da bo n a 
tegnjen, pač pa nekoliko skrčen, 
če bomo delali tako kot v p re tek 
lem  letu, in da zdaleč ne bo t i 
stega, k a r bi že zdavnaj moralo 
biti.

Toliko o tem, k a jti od prvotne
ga nam ena sem se že oddaljil v 
precejšnji meri. Da se vrnem  na 
začetno misel. Delegacije so pač 
tiste oblike sam ouprave, ki se je 
do sedaj pokazalo v  zelo pozitiv-

ord inatorja  m ed posameznimi 
TOZD in družbenopolitičnim i or
ganizacijami. Predsedstvo naj 
sklep posreduje sam oupravnim  
organom in koordinacijskem u od
boru pri OZD.

12. P rogram  dela, ki je  že v 
razprav i na sindikalnih odborih, 
se potrd i in ostane kot tak  za 
smernico p ri bodočem delu sin
dikalne organizacije v tovarni.

13. K onferenca je  potrd ila 
predlog, d a  se poviša podpora 
vojakom, ki p rihajajo  na dopust, 
od sedanjih  100 din na 200 din.

14. K onferenca pooblasti p red 
sedstvo, da prip rav i predlog spre
m embe prav iln ika o posm rtninah 
glede izplačila posm rtnine za ož
je  sorodnike.

nem  smislu. Zakaj? Pravilno  je 
nam reč to, da niso stalno prisotni 
eni in  isti ljudje, k a jti v p rim eru 
pom em bnih odločitvah sodeluje 
enk ra t ena, drugič druga delega
cija itd. Pravim , da je  bolje tudi 
rad i tega, ker v p rejšn ji samo
upravni šemi, to je  delavskem  
svetu in  v katerem  je bila m an
datna doba š tiri leta, je  bilo 
m arsikaj nerazum ljivega, že sa
mo rad i razn ih  zaključkov, ki so 
bili v brem e enih in istih  ljud i — 
delegatov, če jih  lahko tako da
nes im enujem , oziroma prisotn ih  
članov DS.

Je pa tu  še nekaj na kar bi m o
ra la  delegacija posvetiti posebno 
pozornost in  to tud i izvajati je  
to, da se prenesejo glavne odlo
čitve in pa delni razgovori, k i so 
podani na skupščini podjetja  ali 
k je  d rugje v upravnih  organih 
prenesti v bazo, ali pa obratno. 
Nič novega bi dejali, toda v p rak 
si je  vendarle drugače.

V tem  prim eru ne negiram  
vsega, precej se je  izboljšalo, do
volj jasno in  glasno se m arsikaj 
izve in p rav  je  tako, ni pa po
polnoma vse do k ra ja  čisto. Na 
tem  m estu bi poskušal izreči 
m ajčkeno sugestijo, da se bodoči 
kot tud i sedanji delegati ne bodo 
izm ikali tako pom em bnem u po
slanstvu, pač pa, da ga prim erno 
z ' v s o  zavzetostjo izpolnjujejo v 
zavesti, k i so voljeni in izvoljeni 
od članov kolektiva to je  v TOZD 
in OZD.

Če jim  je  izkazano zaupanje, 
da se tem u prim erno tud i vedejo 
in obnašajo in to brez izgovorov 
takšne ali drugačne narave.

Prvotno bi se na tem  m estu 
rad  dotaknil še enega od perečih 
problemov, nam reč za kaj gre, 
gre preprosto zato, ker se večkrat 
po jav lja vprašanje udeležbe ne
katerih  delegatov, ki so bili iz
voljeni v skupščinske organe SO, 
v SIS ali pa republiške organe 
itd.

Ti ljud je so pogosta ta rča  ne
katerih  nergačev tu  in izven pod
je tja , ki pa so pri volitvah izpol
nili svojo dolžnost, izvolili kan 
didata, to pa so v večini eni in 
isti ljudje, potem  jim  pa očitajo, 
kako izostajajo z dela in podob
no.

Tovariši in tovarišice sodelav
ci! P ustite te  ljud i lepo na miru, 
saj so še vedno samo ljud je  in 
nič drugega, s pripombo, da ni 
lahko, ne tako, ne drugače sede
ti in poslušati razna izvajanja, ki 
so včasih izredno dolga, da za 
tem  sledijo razprave po istih, ki 

(Dalje na 7. strani?
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ravno tako niso kratka itd. Da 
nam bo vsem jasno, ti ljudje bi 
raje delali na svojem delovnem 
mestu, toda dolžnost je dolžnost, 
hkrati družbena obveza za sle
hernega izvoljenega.

Nisem še namreč slišal, da bi 
bil izvoljen v organe upravljanja 
bilo kakšen delomrznež. Tu ne 
dajem vse v en koš, so pa taki 
ljudje, ki bi bili. potrebni kultur
ne preobrazbe in to še kakšne.!!

Ne zavedamo se namreč, da 
smo ravno mi tisti, ki bomo mor
da danes ali pa pri naslednjih 
volitvah te iste ljudi nadomeščali 
in potisnjeni v njihovo vlogo — 
kaj pa potem?

Toliko in morda ne enkratno o 
tem, kajti kako bomo izpolnjevali 
dolžnosti in kako se bomo obna
šali po končnih volitvah bo pač 
pokazal čas. Prav gotovo bo po
trebno dati še kasneje analizo o 
delu delegacij in delegatov, ko 
bo stroj utečen.

Ena od ugotovitev sicer ne naj
bolj morda je ta, da se nam je 
delno priljubila metla ter da so 
že vidni rezultati tu  in tam, žal 
ne vsepovsod, kajti nekaterim, ki 
jim je to osnovno sredstvo še 
vedno preveč ne diši.

Ne moremo si otresti občutka, 
da so nekatere stvari kot je to 
pipa ali stikalo še vedno priljub
ljen artikel bodisi za demontira
nje ali pa razbijanje in da je to 
nekaterim žal globoko zakoreni
njeno v krvi, temu primerno bi 
bilo marsikomu menjati navade 
(negativne seveda) z dobro dozo 
transfuzije, kajti tako počutje je 
več kot vandalizem, ki mu pa ni 
primere. V isto kategorijo osnov
nih sredstev spadajo tudi stoli v 
jedilnici. Ni dolgo tega, ko so bili 
nabavljeni novi za lep star mili
jonček, toda danes po letu dni 
telovadimo po jedilnici in izmi
kamo drug drugemu samo še o- 
grodje ali pa spomin, da je bilo 
to vendarle enkrat novo. Koliko 
časa še! spoštovani sodelavci in 
sodelavke!

Pa še to — sreda 24. 3. 16,25 pet 
tovarišic čaka na toplo malico — 
mojstri!! kje je vaša tako napih
njena odgovornost, če je malica 
uradno ob 17 uri. Ali imate od
večno delovno silo?

Misel mi preleta iz enega na 
drug konec, pa se prvotno ustavi 
pri eni sami ugotovitvi, kako smo 
lahkomiselni kadar se o čem od
ločamo. Moram priznati, da mi je 
včasih le malce nerodno, ko po
slušam, takšne ali drugačne izja
ve, posebno na zborih delovnih 
ljudi, sicer ne vseh, kajti večina 
je pasivna pri odločanju pač pa 
nekaterih članov- delovne skup
nosti.

Vsak ima svojo zagotovljeno 
pravico pri odločanju, to nihče ne 
zanika in tudi prav je tako. Vsak 
član delovne skupnosti mora ve
deti kam gre njegov ustvarjeni 
dinar. Zato ni čudno, da se ravno 
pri nas v TOZD IV nekajkrat 
ponavljajo zbori delovnih ljudi. 
Ni dovolj samo pavšalno nekaj 
sprejeti, potem pa glasno godr
njati, da tako ne bi smelo biti.

Kje so namreč časi, ko nam ni 
bilo ničesar jasno in razumljivo, 
kam se odteka denar, ki gre v 
občinsko blagajno, tu  mislim še 
na čase, ko je bil Hrastnik še od
visen kot piščanec, a da je le ko
koš rasla brez, da bi dala pod 
svoje peruti pravkar zvaljenega

potomca. V marsičem smo zaosta
li, moram priznati, to je dejstvo, 
hkrati pa nam mora biti jasno 
kot Hrastničanom, da tako dalje 
več ne sme in ne m oore!. . .  Jas
no in glasno podpiram zamisel 
občinskega sindikalnega sveta kot 
spodbudnika obrata družbene 
prehrane, pa ne samo to, nujno 
bi bilo pristopiti k izdelavi načr
tov in lokacije za izgradnjo šport
ne dvorane kot je bilo že nekje 
poudarjeno. Torej, če želimo ne
kaj imeti, se moraiho pač žrtvo
vati za boljši jutri, če že ne za 
nas bodoča pokolenja. Velika pri
dobitev bo že tako dolgo pričako
vani plavalni bazen, toda od tu  
dalje bo potrebno še nekaj let 
naporov, za pridobitev ostalega.

Zakaj nasprotovati nečem, kar 
bo ostalo tu  v domačem kraju?

Mislim, da si bodo družbeni de
javniki še nadalje prizadevali, da 
dobimo tisto o čemer sanjarimo

UPORABA ZDRAVIL
Uporaba zdravil, predvsem pa 

njihovo delovanje, je tako obsež
na materija, da jo je na kratko 
težko v celoti razložiti.

Napredek medicine se odraža 
tudi v iskanju novih in boljših 
zdravil, ki najhitreje odpravijo 
bolezensko stanje. S tem, ko se 
veča izbor zdravil, pa je način 
uporabe, posebno ob sočasni upo
rabi več zdravil, postal eden od 
zelo važnih faktorjev v delovanju 
zdravil.

Uporabi zdravil posvečajo v 
raznih institutih, posebno v to
varnah zdravil, vse večjo pozor
nost. Pri pripravi novih zdravil 
sodelujejo cele ekipe strokovnja
kov— kemiki, farmacevti, zdrav
niki, biologi, biokemiki, ekonomi
sti, psihologi itd., ki načrtujejo 
nova zdravila. Poleg že znanega 
standardnega in osnovnega ele
menta, to je biokemičnega delo
vanja (preosnove zdravil v orga
nizmu in njegove kemične reak
cije), je zelo važna tudi sama ob
lika zdravila, opreme, količina, ki 
je potrebna za ozdravitev, reakci
ja  v organizmu ob sočasni upo
rabi več zdravil, vpliv hrane na 
zdravila in podobno.

Vedeti moramo:
1. da je človeški organizem zelo 

kompliciran stroj, zato je jasno, 
da isto zdravilo za isto bolezen 
zelo različno deluje,

2. da je vsako zdravilo strup — 
če ni strup, ni zdravilo,

3. da ima vsako zdravilo poleg 
glavnega, to je osnovnega delo
vanja, še več tako imenovanih 
stranskih, katere bolnik laže ali 
teže prenaša.

Zdravila so v raznih oblikah:
1. Za uživanje (poraba per os) 

tablete, dražeje, kapsule, ling va
lete (to so tablete, ki se raztope 
v ustih), kapljice, sirupi, praški.

2. Za injiciranje ali vbrizgava
nje večinoma dobi pacient kar v 
ambulanti, z izjemo bolnikov s 
sladkorno boleznijo.

3. Za zunanjo uporabo svečke, 
vložki,. posipi, tekočine za zuna- 
njo uporabo (razni alkoholi, te 
kočine za obkladke), kapljice za 
oči ali nos, tekoči pudri, mazila 
itd.

Doziranje, to je najm anjša ko
ličina zdravil, ki jo mora bolnik

že dolga leta in da ne bodo od
stopili od začrtanega dela, mi pa 
kot domačini jim moramo pa pri
skočiti na pomoč. Jasno pa je, da 
brez dinarja pač ničesar ne bo. 
Verjetno, da se ne bi iskala taka 
ali podobna pomoč pri zaposle
nih, če bi bilo dovolj denarja v 
občinski blagajni, prav gotovo ne, 
toda kot vsi vemo je ta dotok pač 
minimalen, oziroma za potrebne 
dejavnosti in zato je tak način 
zbiranja sredstev edina možna 
rešitev.

Res je, da ne bo lahko vsake
mu odvojiti prislužen dinar, na j
manj pa tistemu, ki ima že tako 
minimalen OD, pa tudi ostalim 
ne, vsaj marsikaterem toda, če 
gledamo TV oddaje iz pasivnejših 
krajev kot je naš, pa si pomagajo 
na vse načine, da dobijo vodovod, 
električno napeljavo, kanalizacijo 
in pa asfaltne poti za boljšo po
vezavo z ostalim svetom potem

zaužiti, in način uporabe, je še 
večinoma standardno, to je 3 x na 
dan. Pacienti pa so verjetno opa
zili, da v zadnjem času dobijo 
vse več navodil, kako naj zdravi
lo uporabljajo. Tako posebej opo
zarjamo, da je treba nekatera 
zdravila jemati točno na uro, ne
katera ob določenem času dneva, 
pred jedjo, med jedjo ali po jedi, 
s tekočino, da se ob določenih 
zdravilih absolutno ne sme uži
vati alkohola (tudi pivo je alko
holna pijača).

Splošno pravilo je: če pacient 
ni opozorjen, kdaj naj zdravilo 
zaužije (uporabi), ga vedno vza
me po jedi.

Oglejmo si način uporabe ne
katerih zdravil, ki se največ upo
rabljajo.

MAZILA
Mazilo nanesemo na površino 

obolelega mesta 2 — 3 x dnevno, 
v tanki plasti, obolelo mesto pa 
previjemo s povojem ali prelepi
mo z obližem, če obolela površi
na ni prevelika. Obliž mora imeti 
gazo in biti prepusten za zrak (ta
ki so hansaplast, saniplast, tosa- 
maplast). Mazila, ki jih uporab
ljamo za zdravljenje obolelega 
mišičnega tkiva, po domače ma
zila za revmo, nanesemo na obo
lelo mesto v tanki plasti in z rah 
lim pritiskom roke popolnoma 
vtremo v kožo. Taka mazila so
n. pr. tomanol, butazolidin, filan- 
gon itd. Ta postopek ponovimo 
3 — 4 X na dan.

TABLETE
Največ zdravil zaužijemo v ob

liki tablet in draže j. Zaužijemo 
jih cele in po jedi. Tudi tu  so 
možna odstopanja kot npr. pri 
tabletah, ki regulirajo količino 
kisline v želodcu in jih vzamemo 
četrt do pol ure pred jedjo (Acy- 
norm forte) ali med jedjo (Pep- 
san) ali takoj po jedi (Ulter), med
tem ko kompensan raztopimo v 
ustih: Tablete, ki delujejo proti 
revmatičnim bolečinam, zaužije
mo po jedi (Galipyrin, Gardan, 
Brufen).

Tablete, ki jih- jemljemo za la j
šanje različnih bolečin, kot so 
Beralgin, Buscopan, Spasmex, 
vzamemo samo ob bolečinah. Tu

nam naj ne bo žal kakšen dinar, 
seveda v razumnih merah.

Na tem mestu nesmemo pre
zreti še eno zelo kritično stvar, 
o kateri pa izgleda ne upa nihče 
na dan to je otroško varstvo. Naši 
otroci so ali pa prebivajo v zasta
relih in neprimernih stavbah, da 
ne govorim o funkcionalnosti že 
obstoječih. Delno mi je znano, 
kako se vzgojno osebje trudi iz 
dneva v dan, da izpelje vse pro
grame varstva in da se iz leta v 
leto pojavlja eden in isti problem, 
ni mogoče sprejeti vseh otrok, ki 
bi želeli starši predvsem zaposle
nih družin dati v predšolsko var
stvo.

Zato mislim, da bi morali tudi . 
s te plati nekaj ukreniti in dati 
na prednostno listo prav otroško 
varstvo. Pa naj kdo reče, da mi
slim preveč enostransko!

V. E.

torej ne velja niti pravilo redne
ga oziroma stalnega jemanja, niti 
pravilo uporabe po jedi.

KAPSULE
V obliki kapsul so tista zdra

vila, ki bi lahko škodljivo delo
vala v želodcu, ali pa tiste, ki bi 
se v želodcu razgradila in s tem 
ne bi učinkovala. V tej obliki je 
predvsem večina antibiotikov. 
Spekter delovanja antibiotikov je 
zelo širok in preobsežen za kra t
ko razlago. Na splošno je treba 
vedeti naslednje:

1. Kapsule moramo zaužiti cele, 
ne pregristi ali jih celo odpreti. 
Zaužijemo jih z malo tekočine 
(vode ali čaja).

2. Ravnati je treba po točno 
prejetih navodilih in' antibiotike 
jemati ob predpisanem času in 
določeno količino. Neupoštevanje 
tega navodila lahko pripelje do 
nezaželjenih komplikacij. Antibi
otiki se. namreč iz organizma izlo
čijo v določenem časovnem obdo
bju in zato mora v času zdravlje
nja v organizmu obstajati vedno 
določena količina antibiotikov.

3. Zaužiti moramo celotno ko
ličino antibiotikov oziroma zdra
vil, ne glede na to, če je pacient 
že sam ugotovil, da se mu je 
zdravstveno stanje toliko izbolj
šalo, da  bi prekinil z zdravlje
njem. Pacient se mora zavedati, 
da mu je dravnik predpisal dolo
čeno količino antibiotikov z na
menom za dokončno ozdravljenje 
in da bo z neupoštevanjem tega 
navodila sebi samo škodil in ne 
koristil.

4. V času zdravljenja z antibio
tiki pacient ne sme uživati alko
holnih pijač, tudi piva ne! Tudi 
mleka in mlečnih proizvodov je 
treba v tem času zaužiti čim 
manj, ravno tako ne smejo isto
časno z antibiotiki uživati tablet 
za znižanje želodčne kisline tudi 
bolniki, ki stalno jemljejo te ta 
blete.

5. Antibiotiki, s katerimi se 
najčešće srečujemo, so v obliki 
kapsul: Penbritin, Keflex, Chlo
ramphenicol,. v obliki tablet so 
Ospen, Cliacil, kombinirani so 
Egocin itd.

mg. ph. HENRIK PUŠNIK 
Nadaljevanje sledi

Zdravje, največja človekova dobrina



Ob tednu boja proti raku 1976
Mednarodna zveza_ za boj proti 

raku — ki združuje strokovna in 
laična društva ter tudi ustanove, 
katerih dejavnost je posvečena 
problemom te bolezni — je že 
pred leti dala pobudo, da naj bi v 
vseh deželah po svetu en teden 
v letu proglasili za »Teden boja 
proti raku«, nosilci in organiza
torji akcij pa naj bi bila pred
vsem društva za boj proti raku. 
V Jugoslaviji smo vsako leto p r
vi teden v marcu izbrali za Te
den boja proti raku, program in 
obeležje tega Tedna pa mu daje
jo društva za boj proti raku. Na
men tedna je predvsem spomniti 
javnost na probleme in potrebe 
boja proti rakavim boleznim in 
jo pridobiti za pomoč zdravstveni 
službi pri reševanju teh proble
mov. Potrebe namreč tudi pri 
'nas daleč presegajo doseg ter 
zmogljivosti zdravstvene službe 
same. Rak je — kot bolezen da
našnjega časa — splošen družbe
ni problem, zadeva posameznike, 
družine in vse družbene dejavni
ke, ne le zdravstvo.

Boj proti raku pomeni izkori
stiti vsa sodobna dognanja medi
cinske znanosti na področju pre
prečevanja, odkrivanja, ugotav
ljanja in zdravljenja raka ter tu 
di na področju rehabilitacije in 
druge oskrbe rakavih bolnikov. 
Namen teh prizadevanj je zniža
ti število zbolelih, zvišati število 
ozdravelih, da bi bolnike, bodisi 
ozdravljene ali le začasno za- 
zdravljene čim bolj uspešno re
habilitirali telesno, duševno in 
socialno, ter nenazadnje, zagoto
viti bolnikom z napredovalo bo
leznijo ustrezno medicinsko oskr
bo in vso potrebno drugo nego.

Da bi bil boj proti raku uspe
šen na vseh naštetih področjih, 
sta sodelovanje in pomoč ljudstva 
zdravstveni službi nujno potreb
na. To bomo dosegli le z ustrezno 
zdravstveno vzgojo prebivalstva, 
ko bodo ljudje razumeli značaj 
raka, ko bodo vedeli, v koliko in 
na kakšen način se ga je moč ob
varovati, ko bodo vedeli, da je 
bolezen povečini moč ozdraviti, 
če je zgodaj odkrita in zdravlje
na, ter da je moč preprečiti ali 
olajšati mnoge njene nevšečne 
posledice. Teden boja proti raku 
ima predvsem zdravstveno vzgoj
ni značaj, ni pa namenjen samo 
občanom, marveč vsem družbe
nim organom in organizacijam, 
ki jih zadeva vprašanje raka.

Če začnemo pri možnostih, ki 
jih imamo za preprečevanje 
zbolevanja za rakom, gre pred
vsem za odstranjevanje že zna
nih, raka povzročujočih ali po
spešujočih dejavnikov iz našega 
življenjskega in delovnega oko
lja, oziroma za varstvo človeka 
pred njimi.

Po ocenah mnogih znanstveni
kov bi bilo moč preprečiti pretež- 
'no število rakov, če bi uspeli od
straniti ali preprečiti škodljivi 
vpliv kancerogenih dejavnikov, 
ki so prisotni v onesnaženem o- 
zračju, prehrambenih artiklih, 
pri proizvodnih postopkih v indu
strijskih obratih in še drugod, ali 
pa se jim izpostavlja človek sam 
s svojimi razvadami, kot jé npr. 
kajenje cigaret. Očitno sodi ta vi
dik boja proti raku med prizade
vanja proti onesnaževanju člove
kovega okolja; zadeva pa zakono
dajo, higiensko-tehnične ukrepe

in ustrezen nadzor v obratih ter 
še druge poklicane družbene de
javnike.

Več kot polovico rakov bi se 
dalo danes že odkriti v zgodnjem 
stanju razvoja — tedaj, ko jih je 
še možno dokončno ozdraviti. Da 
pride danes le ena tretjina takih 
bolnikov na zdravljenje, je raz
logov več. Predvsem gre za sploš
no brezbrižnost ljudi do svojega 
zdravja, zlasti do ne posebno hu
dih in neznačilnih bolezenskih te
gob, s katerimi se prav začetni 
rak  najpogosteje oglaša, po dru
gi strani pa tudi pretiran strah 
pred to boleznijo zadržuje bolni
ke, da bi šli pravočasno k zdrav
niku. Zato je bil zelo umesten 
poziv dr. Pierra Denoixa, pred
sednika Mednarodne unije za boj 
proti raku, na zadnjem medna
rodnem kancerološkem kongresu 
v Firencah, ki je veljal predvsem 
novinarjem, da opustijo obeleže
vanje »raka z grozljivimi pridev
ki (npr. »kuga« današnjega časa 
ipd.), ki vzbujajo strah in pred
stavo o neizogibni tragični usod
nosti te bolezni. Prav je poudaril, 
da bi z opustitvijo teh pridevkov 
dali boju proti raku neprecenljiv 
prispevek, saj bi mnogim bolni
kom pomagali, da bi pravočasno 
prišli na zdravljenje.

Vzroki za nezadovoljivo stanje 
glede zgodnjega odkrivanja raka 
so seveda tudi v sami zdravstve
ni službi: pomanjkanje zdravni
kov in drugega zdravstvenega o- 
sebja, nezadovoljiva izobrazba 
teh kadrov, pomankljiva oprem
ljenost ordinacij, odsotnost smo
trne organizacije te dejavnosti, 
da ne omenim še pomanjkljivost 
detekcij skih metod samih po sebi, 
kar zahteva še mnogo raziskoval
nega dela.

Za odpravo teh pomankljivosti 
je predvsem potrebno veliko 
sredstev, veliko več kot jih 
zdravstveni službi odmerjajo do
govorjeni prispevki.

Vsak rakav bolnik naj bi bil 
čimprej deležen najboljšega mož
nega ugotavljanja in zdravljenja, 
ker gre pri tem vedno za življe
nje. Današnja medicina ima v 
tem pogledu velike možnosti, za
hteva pa visoko specializirane in 
izkušene strokovnjake, pa tudi 
zelo drago opremo in draga zdra
vila. Vse to narekuje koncentra
cijo teh zmogljivosti v visoko 
specializiranih centrih, katerih 
obstoj je osnovni predpogoj, da 
se akcije za zgodnejše odkrivanje 
raka ne bodo izjalovile. S tem je 
utemeljeno, da smo si v naši stra
tegiji boja proti raku v SR Slove
niji postavili kot prvo nalogo re
šitev skrajno nezadovoljivih pro
storskih razmer in nezadovoljive 
materialne opremljenosti — zla
sti Onkološkega inštituta v Ljub
ljani.

Pri tem moramo upoštevati še 
zlasti njegovo vlogo kot jedra kli
nične onkološke službe v okviru 
Kliničnega centra, kot baze za 
onkološko izobraževanje zdrav
stvenih kadrov raznih profilov in 
baze znanstvenih raziskovanj na 
področju raka in kot organizaci
je združenega dela, ki ji je prven
stvena skrb uspešen boj proti 
raku v naši republiki! Pomen 
Onkološkega inštituta je naša 
javnost — žal bolj kot pa odgo
vorni družbeni organi — očitno

pravilno dojela. Odtod tudi njena 
stalna materialna in moralna po
moč vsem našim prizadevanjem 
za rešitev inštitutovih težavnih 
razmer, da bi lahko ustrezneje 
razvijal svojo dejavnost.

Tako je tudi našenu Društvu 
SR Slovenije za boj proti raku, 
že od njegove ustanovitve v letu 
1971, ena glavnih skrbi: pomagati 
inštitutu do takega stanja, da bo 
mogel zadovoljivo opravljati svo
je poslanstvo in naloge, ki jih  po
trebe terjajo.

Zelo malo smo pri nas naredili 
tudi za ustreznejšo rehabilitacijo 
rakavih bolnikov — fizično, psi
hično in socialno. Mnogi bolniki, 
ki so bili sicer uspešno zdravlje
ni, so potem oslabljeni ali delno 
prizadeti prepuščeni sami sebi. V 
nemajhni meri gre pri tem tudi 
za vprašanje odnosa človeške o- 
kolice do takega bolnika — odno
sa svojcev, delovnih kolektivov 
in drugih; namesto, da bi mu vse
stransko pomagali, da bi se vklju
čil v normalno življenje in delo, 
ga neredko osamijo s slabo pri- 
kritim_ ožigosanjem obsojenca na 
smrt. Se celo hudo pa je mnogim 
bolnikom, ki so zaradi hujše in
validnosti ali napredovalne bo
lezni navezani na tujo pomoč in 
stalno medicinsko nego. Potrebna 
nega takih bolnikov na domu po
večini ni zagotovljena, družini so 
v breme, domovi za onemogle jih 
neradi sprejemajo, bolnišnice jih 
odklanjajo. S to stisko se srečuje
mo vsak dan in tu  smo spet pri 
začetku. Ali ne daje prav ta  bed
ni konec življenja mnogih raka
vih bolnikov vtis grozljivosti bo
lezni, ki vzbuja v ljudeh upravi
čen strah pred njo? Zato nimajo 
prizadevanja za zboljšanje teh 
razmer nič manjše teže kot pri
zadevanja za zgodnejše odkriva
nje raka: tudi vsa ta prizadeva
nja pomenijo boj proti raku!

V soboto 20. marca so lahko 
občani Hrastnika prisluhnili kon
certu moških pevskih zborov 
»Svobode II« iz Hrastnika in pev
skega zbora »Loški glas« iz Za
gorja.

S tem večerom se je začela se
zona zborov, obenem pa proslav- 
ljenje 100 letnici rojstva našega 
največjega slovenskega pisatelja 
Ivana Cankarja.

Oba zbora sta izbirala pesmi 
iz repertoarja delavskih, narod
nih in partizanskih pesmi.

Koncert je bil razdeljen na dva 
dela. V prvem se je predstavil 
moški pevski zbor DPD »Svobo
de II.« iz Hrastnika, pod vod
stvom pevovodje Vilija Petriča.

V drugem delu pasmo prisluh
nili »Loškemu glasu«. Pevovodja 
tega zbora je tov. Mirko Prašni
kar.

Med pgsmimi, ki smo jih po
slušali, pa je bila tudi narodna 
pesem, ki jo poje slovenski oktet: 
Mojcej, le vzemi m ’ne.

Kot solist pa se nam je pred
stavil tov. Edi Pufler, ki je kva
liteto svojega glasu dokazal, 
kljub amaterstvu.

Ne moremo biti brezbrižni do 
tega, kako neozdravljeni bolniki 
živijo s svojim rakom in kako za 
njim umirajo.

Na koncu naj le še omenim, da 
sta važni področji dejavnosti bo
ja proti raku tudi nenehno izo
braževanje zdravstvenih kadrov 
in pa raziskovanje na vseh po
dročjih, ki smo jih omenili. Le od 
slednjega lahko pričakujemo no
vih, učinkovitejših orožij za boj 
proti tej bolezni in zmago nad 
njo.

Iz teh, bežno nakazanih vidikov 
boja proti raku in našega progra
ma, se nam kaže tudi vloga naše
ga Društva za boj proti raku, ki 
je prostovoljno združenje laikov 
in strokovnjakov, ki želijo poma
gati zdravstveni službi pri zati
ranju te bolezni. Akcija Društva 
se začenja tam, kjer se konča 
zmogljivost in pristojnost onko
loške zdravstvene službe same, da. 
bi mogla uveljavljati potrebne u- 
krepe ter tedaj, ko po uradni po
ti zbrana sredstva ne zadoščajo 
več za kritje potreb posameznih 
področij dejavnosti v boju proti 
raku. Društvo naj bi bilo posred
nik med onkološko zdravstveno 
službo in javnostjo ter zadevnimi 
družbenimi dejavniki, posredova
lo naj bi jim strokovno načrtova
ne programe posameznih dejav
nosti v boju proti raku in potre
be za njihovo izvajanje ter jih 
hkrati mobiliziralo k sodelovanju 
in pomoči. Zato naj bi ta Teden 
veljal tudi kot spodbuda občanom 
in delovnim organizacijam tako 
za včlanjenje v Društvo SR Slo
venije za boj proti raku, kot tudi 
za pomoč pri njegovem delu, saj 
se bo s tem njihovo hotenje —so
delovati in pomagati pri prema
govanju raka — lahko najbolj 
učinkovito uveljavilo.

Prof. dr. Božena RAVNIKAR

Temu je dokazal bučen aplavz, 
ki je preplavil dvorano po kon
čani pesmi.

Tudi pevci Loškega glasu so 
pokazali svoje sposobnosti. Poslu
šalci v dvorani so navdušeno plo
skali, saj so tudi oni nad vse do
bro zapeli pesmi, ki so jih imeli 
v svojem programu.

S koncertom oziroma zapetimi 
pesmimi so bili vsi poslušalci v 
dvorani zelo zadovoljni in so za 
vložen trud to pokazali obema 
zboroma z aplavzi.

Podkoritnik Manja

Z A H V A L A
Ob priliki mojega odhoda v 

pokoj se želim svojim bivšim 
sodelavcem na izmeni Franci
ja Šusterja iskreno zahvaliti 
za prisrčno slovo in nadvse le
po darilo. Tovariši, želim vam 
obilo delovnih uspehov in o- 
sebnega zadovoljstva.

In še enkrat najlepša hvala!
Tutner Franc

Koncert moškega pevskega zbora 
DPD Svoboda II. Hrastnik



Odbor za športno rek rea c ijo  pri predsedstvu
sin d ik a ta  OZD S tek larn a

POROČILO ZA OBDOBJE 
OD 1. 3. 1975 do 26. 2. 1976

Za nam i je  še eno leto, leto v 
katerem  smo k ljub  naporom  do
segli m anj kot smo pričakovali 
in načrtovali. Vzrok je  praktično 
samo eden, nanj pa vpliva več 
dejavnikov. Zakaj pravzaprav  
gre? Ko smo v  tem  istem  prosto
ru  na p re jšn ji konferenci naše 
organizacije razprav lja li o delu 
našega odbora, smo lahko z ve
seljem  ugotavljali, da se je  nag
lo povečalo zanim anje za rek rea
cijo znotraj članov naše OZD. 
Danes žal lahko ugotavljam o 
prav  nasprotno. Zanim anje stag
nira, da ne rečem, da celo upada, 
in to je  tis ti vzrok, zaradi česar 
danes ugotavljam o, da smo do
segli m anj kot kmo načrtovali in  
pričakovali. Ugotavljajoč zakaj 
takšno stan je  in  k je  so vzroki, 
smo prišli do več zaključkov.

P rav  gotovo je  in mimo tega 
ne moremo, da leži nekaj krivde 
tud i na nas samih, m islim  članih 
rekreacijskega odbora. Če smo 
pred leti ugotavljali, da so p ri 
svojem delu zelo agilni in  e la
stični, potem  m oram  reči, da je 
tok rat bistveno drugače! Celotna 
organizacija je  ostala na ram enih  
le redk ih  posameznikov, ki pa r a 
zum ljivo ne zm orejo vsega sami. 
Zakaj je  prišlo do, takšnega od
nosa? Tistim, ki sta  rekreacija  in 
delo sindikata bolj znana, je  
znano, da so pred  leti rek reacij
ski odbor sestavljali tis ti člani, ki 
so imeli do tovrstnega dela vé- 
selje. P red  dvem a letom a pa se 
je rekreacijsk i odbor volil na i- 
stem  principu kot ostali organi 
sindikata. N jega so sestavljali, in 
ga še posamezniki, ki so b ili vanj 
izbrani v posameznih OO TOZD. 
P ri tem  pa je  norm alno, da izbor 
ni bil ravno najboljši, da ne re 
čem v nekaterih  TOZD celo pov
sem ponesrečen. Tako se dogaja, 
da člani iz nekaterih  TOZD sploh 
še niso bili na sestanku odbora, 
pa tudi drugače so nezainteresi
ran i za delo na tem  področju. Na 
te posameznike smo večkrat opo
zarjali, vendar brez rezultatov. 
Torej smo krivci nekje sami. So 
pa še drugi dejavniki. Tako smo 
v drugi polovici preteklega leta 
ostali praktično brez sredstev. 
Kegljišče za Savo se je  pokvarilo 
in do danes še ni usposobljeno. 
To pa je  tis ti objekt, na katerem  
se redno rek re ira  največ naših 
članov. N enazadnje pa moramo 
resnici na ljubo povedati, da na- 
splošno zanim anje naših delovnih 
ljudi upada, pa ne samo na po
dročju rekreacije. Odgovor na to 
zadnje spoznanje pa zahteva š ir
šo analizo.

Dokaj drugačna pa je  situacija 
na tekm ovalnem ' področju. DŠI 
smo se tako na področju občine 
kot na vseh ostalih tekm ovanjih  
polnoštevilno udeleževali in  tudi 
dosegli uspehe. Na vseh tekm o
vanjih  so naši predstavniki od
igrali vidnejšo vlogo. Naj našte
jem  nekatera izmed n jih : tek 
m ovanja v počastitev 1. m aja, 3. 
in  4. ju lija , 29. novem bra, dneva 
JLA  in še nekaterih. V p retek 
lem le tu  smo z uspehom  nasto
pali tudi na dveh tekm ovanjih, 
ki im ajo širši družbenopolitični 
pomen. To so športne igre stek
larjev  Jugoslavije, tako imeno

vana »steklarijada«, ki je  bila že
12. po v rsti in  je  b ila  kot vam  je 
znano v Zaječarju . Drugo tekm o
vanje pa je  takoim enovani »pe
teroboj, ki je  b il že 8. po v rsti in 
je  bil preteklo leto v  Žalcu. Tako 
v Z aječarju  kot tud i v Žalcu, smo 
kot že rečeno dosegli lepe šport
ne rezultate. Še bolj razveseljivo 
pa je, da so na obeh- p rired itvah  
naši predstavnik i zapustili izred
no pozitiven vtis in  so zaradi te 
ga postali še bolj p riljub ljen i in 
n jihov nastop ponovno zaželen. 
Kot ilustracijo  naj povem, da so 
na peteroboju v Žalcu že drugič 
zapored osvojili pokal za fair 
play in  s tem  dosegli izredno p ri-

Ko smo v sezoni 1974—1975 p ri
čeli z množičnim tekm ovanjem  ' 
posameznikov, smo upali, da bo 
to način, s katerim  bomo zain te
resira li širši krog ljud i za rek rea
tivno dejavnost. Število je  bilo 
za začetek še k a r  spodbudno. Po
sebno še, ker je  bila takšna ob
lika tekm ovanja dokaj neznana 
in zato še tem bolj zanimiva. Zato 
smo upravičeno upali v letošnji 
sezoni na še večji odziv. No, kot 
kaže, so bila naša pričakovanja 
zaman. K ljub dokaj dobri obve
ščenosti, o tem  smo pisali tud i 
na straneh  našega glasila, je  do
sedanji odziv precej skromen.

Težko je  reči, k je  je  tem u 
vzrok. Tekm ovalne panoge so o- 
stale iste. Tudi starostna m eja je 
nesprem enjena. P a  vendar je  od
ziv slabši. Cè vemo, da so vsi n a 
stopajoči v p retek li sezoni hvalili 
takšen  način tekm ovanja, potem 
je  dokaj težko razum eti nenadno 
upadanje zanim anja m ed našim i 
člani.

Res je, da m oram o nekaj k riv 
de prevzeti tud i nase, ker smo s 
tekm ovanjem  pričeli kasneje kot 
smo prvotno nam eravali. Ne bi 
rad  opravičeval rekreacijsk i od
bor, vendar smo za zamudo imeli 
teh ten  vzrok. K ljub najboljši vo
lji s tekm ovanjem  nismo mogli 
pravočasno pričeti.

In  zakaj pravzaprav  tokratn i 
napis- O rganizatorji računamo, 
da k ljub  vsem u še ni vse zam u
jeno. Do pričetka sezone športov 
na prostem  je  preostalo še dovolj 
časa, tako, da tud i letošnje tek 
m ovanje lahko uspešno izvede
mo. Zato bomo v tem  mesecu 
še podaljšali rok  za prv i dve p a
nogi, to je  stre ljan je  z zračno 
puško in  pikado. Z aenkrat je  v 
teh dveh panogah tekm ovalo le 
21 članov v razredu do 35 let in 
le štirje  v razredu nad 35 let. Za 
preostali dve panogi pa bomo or
ganizirali tekm ovanje takoj, ko 
bo dovolj članov končalo prv i dve 
panogi. P reostali dve panogi sta 
nam reč kegljanje 50 lučajev in 
nam izni tenis. Tako eno kot d ru 
go pa bo enkratno.

In  kakšen je  trenu tn i v rstn i 
red  najboljših:

S tre ljan je  (200 možnih krogov):

znanje. Sploh pa je  treb a  ome
niti, da naši p redstavniki na vseh 
tekm ovanjih  zapuščajo izreden 
pozitiven vtis, ne samo kot šport
n iki am pak predvsem  kot ljudje. 
Tega pa smo lahko še posebno 
veseli.

Ob koncu preteklega leta, je  
skupna kom isija za šport in  re 
kreacijo  pri OSS in TKS organi
zirala dvodnevni sem inar za vse 
tiste, ki delajo n a  področju r e 
kreacije. Žal nam  je  uspelo na 
ta  sem inar poslati samo dva naša 
predstavnika, pa še od teh  eden 
že im a strokovno oprav ljen  izpit 
s tega področja. Ni m ar to odgo
vor na tis ti del našega poročila,

Moški do 35 let
1. Lisec Danilo 176
2. Delpin Ivo 174
3. Verač Anton 172

Nad 35 let
1. V idm ar Viljem 163
2. K avzar P eter 150
3. Pufler Edi 149

Pikado (100 možnih krogov): 
do 35 let

1. Prem ec Jože 86
2. Stojs H enrik 83
3. Lisec Danilo 80
Nad 35 let
1. K avzar P eter 81
2. Pufler Edi 72
3. Vidm ar Viljem 70
4. Vovčko Viljem 69
Končano pa je m edobratno e-

kipno tekm ovanje 
disciplinah.

Rezultati:
S tre ljan je

v om enjenih

1. TOZD I. 1. ekipa 512 krogov
Vrtačnik, Lisec in Delpin.

k je r ugotavljam o nezainteresira
nost posameznih članov našega 
rekreacijskega odbora. Ce vemo, 
da je  bil sem inar v H rastn iku in 
brez vsakih m aterialn ih  obvezno
sti z naše strani, potem je  takšen 
odnos še bolj nerazum ljiv.

Toliko o delu odbora za šport 
in  rekreacijo. V posamezne sta 
tistične podatke se nam enom a n i
sem spuščal. Lahko pa jih  po po
treb i v d iskusiji še povem.

Tehnični organizator 
Odbora za šport in rekreacijo 

p ri predsedstvu Sindikata 
OZD Steklarne 

Jože Prem ec

2. TOZD V. 1. ekipa 490. k ro 
gov Verač, Kavzar, Brglez.

3. TOZD I. 2. ekipa 435 krogov 
Pufler Edi, Pufler Ivan in  Vid
mar.

Pikado
1. TOZD IV. 1. ekipa 244 k ro

gov Premec, P ust M. in Crnko
vič J.

2. TOZD V. 1. ekipa 241 krogov 
Kavzar, Stojs in  Brglez.

3. TOZD I. 1. ekipa 225 krogov 
Lisec, V rtačnik in  P ufle r Edi.

Naj izkoristimo priliko in po
novno vse, ki so zain teresirani in  
im ajo voljo te r  željo, obvestimo, 
da tekm ovanje v s tre ljan ju  in  p i
kadu lahko opravijo v strelišču 
SD »Steklar« na D ierm ajerjevem  
hribu.

Tekm ujejo lahko vsak dan, s 
tem  da se predhodno javijo  tova
rišu Verač Antonu.

J. P.

Franc Barič I. - v. d. selektor 
reprezentance brodarjev 

SFRJ
FRANC BARIC I. je  bil im enovan za vršilca dolžnosti 

selektorja reprezentance Jugoslavije kajakašev in kanuistov 
na divjih  vodah.

Reprezentanca, v kateri bodo nastopali tudi štirje  H rast
ničani,. bo nastopila na Evropskem  pokalu v Zwickau v NDR 
od 23. do 25. aprila 1976.

H rastn ičani bodo nastopili v naslednjih  disciplinah:

BARIC FRANC II. — kajak  (slalom in spust), ekipno in po
samezno.

KAVZAR PETER ml. — k ajak  (slalom), ekipno in posamezno.

VOVK in HALZER — kanu dvosed (slalom), posamezno.
J. S.

IZ DELA ODBORA ZA ŠPORTNO REKREACIJO

Tekmovanja posameznikov — manj zanimiva



Odšla sta y pokoj
V mesecu marcu sta bila upo

kojena starostno še dva naša čla
na. Oba sta pričela delati v ste
klarni in tukaj tudi končala.

FRANC TUTNER
Dne 5. 3. 1976 je napravil svoj 

zadnji šiht tov. Franc Tutner, 
steklar, sicer zadnjih 10 let zapo
slen kot strojnik na U-8 v TOZD 
2 .

Francijeva mladost je bila vse 
prej kot lepa. Rodil se je 28. 3. 
1927 na Sv. Ju riju  nad H rastni
kom. Družina je bila številna, 
dohodki pa skromni. Oče zidar, 
zaposlen ravno tako v steklarni, 
ni mogel nuditi razkošja svojim 
številnim otrokom. V družini se 
jih je rodilo kar deset. Da je bilo 
že itak težko stanje še težje in 
skoraj nevzdržno, je poskrbela, 
smrt, ki je vzela družini očeta, ko 
je  bilo malemu Franciju 10 let. 
Mati je takrat sicer dobila nekaj 
podpore, kar pa ni zadostovalo 
za številna lačna usta. Tako je 
Franci komaj dočakal dan, ko je 
lahko tudi sam kaj zaslužil. S 14. 
leti se je zaposlil kot pomožni de
lavec v steklarni. Pomanjkanje 
in zatiranje je Franci tudi tedaj 
občutil v polni meri. Spoznal in 
občutil je krivico in zatiranja 
polne okupatorjeve načrte. Tako 
kot mnogi zavedni Slovenci se je 
tudi on podal na pot odpora in 
boja proti okupatorjem in doma
čim izdajalcem. Z orožjem v roki 
je postal partizan in bil boj proti 
okupatorju. Ves srečen je doča
kal svobodo tam med dolenjskimi 
griči. Potem, ko je dokončno sle
kel uniformo, se je leta 1947 po
novno zaposlil v steklarni. Delal 
je v notranjem obratu kot izpi- 
halec, da bi s svojim vestnim in 
marljivim delom dospel do briga
dirja na MĐA. Ves ta čas je bil 
tudi aktiven v vrstah samouprav
nih organov, med drugim je bil 
tudi član ODS. Kasneje je tako 
kot mnogi drugi steklarji zaradi 
potreb opravil prekvalifikacijo 
ter se tudi zaposlil kot upravlja- 
lec na U-8 stroju v avtomatski 
proizvodnji. Tu je ostal vse do 
svoje upokojitve, kot že rečeno
5. marca letos. Vsa svoja leta dela 
v tovarni je bil tovariš Tutner 
m arljiv in vesten delavec in kot 
tak vzor mnogim.

Spoštoval je resnicoljubje in 
poštenje ter tak skušal biti tudi 
sam. Zato je imel mnogo prija

teljev iz vrst svojih delovnih to
varišev.

Tudi izven podjetja je tovariš 
Franci delaven. Neposredna bli
žina strelskega doma je bila 
vzrok, da se je kmalu vključil 
v strelske vrste, kjer je še danes 
gospodar in skrbnik.

Franci, ko odhajaš v zasluženi 
pokoj, ti želimo še vrsto let sreče 
in zadovoljstva v krogu svojih 
najdražjih. Predvsem pa ti želimo 
obilico zdravja in osebnega zado
voljstva. Za tvoj trud in zagna
nost pa se naj lepše zahvaljujemo!

MLAKAR ANTON
V mesecu marcu je bil starost

no upokojen tudi tovariš Anton 
Mlakar — steklar, sicer pa od le
ta  1969 invalid III. kategorije. 
Nazadnje zaposlen na delovnem 
mestu nočnega čuvaja.

Tonček, tako ga vsi kličemo, se 
je rodil v delavski družini 28. no
vembra 1925 leta. Osnovno šolo 
je obiskoval in končal v H rastni
ku. Življenjske potrebe so mu na
rekovale, da se je še z nepolnimi 
15 leti zaposlil v steklarni. Delal 
je v notranjem obratu. Sprva tako 
kot mnogi njegovi vrstniki na de
lovnem mestu odnašalca. Bil je 
m arljiv in počasi napredoval. To 
njegovo marljivost pa je prekini
la vojna vihra. Najprej je bil 
sredi leta 1942 odseljen na prisil
no delo v Brežice. Od tu  se je po 
6 mesecih vrnil in se ponovno 
zaposlil v steklarni. Po dobrem 
letu dela pa ni več vzdržal. Odšel 
je v NOB, kjer je ostal do konca 
vojne in še malo dlje.

Vojaško suknjo je zamenjal z 
uniformo miličnika. Kot udeleže
nec LM je služboval po raznih 
krajih  Slovenije in bil med dru
gim tudi pomočnik komandirja 
postaje na Viču v Ljubljani. Po 
več kot petih letih službovanja se 
je odločil, da se vrne v Hrastnik

in se ponovno zaposli v steklarni. 
To ga je sicer stalo nekaj kom
plikacij. Toda rečeno — storjeno 
ip leta 1951 je prišel ponovno do
mov. Vključil se je v družbeno 
življenje, si ustvaril dom in dru
žino. izredno veliko truda in vo
lje ter tudi prostega časa je vlo
žil v delo v samoupravnih orga
nih in družbenopolitičnih organi
zacij. Tako v tovarni kot tudi zu
naj nje se je trudil po svojih naj
boljših močeh, pomagal pri raz

voju in napredku naše samo
upravne socialistične družbe.

Ves ta  čas pa je tudi aktiven 
član ZK. Delo, fizični napori v 
tovarni, kjer je bil nabiralec na 
izdelavi razsvetljavnih teles, pa 
so na Tončeku pustili tudi posle
dice. Čeprav je bil nekaj časa tu 
di brigadir, pa ni vzdržal. Bole
zen rok, ker je prestal tri opera
cije, je bila tako huda, da je s 
1. 1. 1969 postal invalid III. kate
gorije. Bil je premeščen na lažje 
delovno mesto. Tako je delal kot 
kontrolor stekla, varilec v folije, 
pa kontrolor stekla v slikarnici. 
Zadnja tri. leta pa je bil zaposlen 
kot nočni čuvaj. Seveda je  bilo 
to delo zanj zelo naporno, pa tu 
di, kot sam pravi, nič kaj prijet
no. Zato je le z težavo dočakal 
dan, ko je bil upokojen.

Tonček je mnogo žrtvoval za 
boljši ju tri nas vseh. Zato je ra 
zumljivo, da je predvsem zadnje 
čase začel zelo pešati. Od tu  tudi

DOBER
Kdo izmed nas ne pozna vrle

ga ribiča Naceta Jerana. Saj ga 
srečujemo dan za dnem, kako _s 
palico na motorju drvi v Touhiij- 
sko ožino. Že njegov vedri in  vse
lej .nasmejani obraz ga izdaja, 
da je najbolj srečen takrat, ko se 
brezskrbno prepušča svoji edini 
strasti — to je ribolovu.

Ribolov je Nacetu postal že 
nekak nepogrešljivi hobi. Zanj 
žrtvuje ves svoj prosti čas.

Nace je postal član RDH že 
pred mnogimi leti. Sedaj je 
hkrati tudi član RDR. Svoj čas 
j.e bil tudi član upravnega odbo
ra  RDH.

Strast za ribolov je  po vsej 
verjetnosti .podedoval od svojega 
očeta.

Od začetka je Nace lovil le 
mrene in  klene na dno. Pozneje 
si je pridobil še veščine lova s 
plovcem in  mepsom. V tej zvrsti 
lovljenja se je dokaj izvežbal in 
sedaj ne mine ena sama ribiška 
sezona, v kateri Nace ne ibi bil 
zelo uspešen. Saj letno polovi nič- 
koliiko kil raznih rib. Med dru
gim je tudi že uplenil dve lepi 
ščuki na mepsu.

Pred nekoliko leti pa je posku
šal še sirečo na  sulce.

Prve mete s cofom mu je  bil 
pokazal sedanji predsednik RDH, 
tovariš Šoba Jože I. V tej zvrsti 
lova mu je bil p rav  on učitelj.

mogoče malo manjša angažira
nost, kar pa je po tolikih letih 
tudi povsem razumljiva. Ob vsem 
tem delu pa je našel še tudi ne
kaj časa za svoje osebno razve
drilo v vrstah K. K. »Bratstvo«, 
kjer je bil aktiven član več kot 
20 let.

Tudi sedaj pravi, da bo še z 
velikim veseljem prijel kroglo. 
Skrbi ga le bolezen, »pa le da ne 
bi bilo slabše« pravi. Upamo in 
želimo, da res ne bi bilo.

Tonček, ob odhodu v zasluženi 
pokoj ti želimo še kar največ pri
jetnih dni v krogu svojih naj
bližjih. Želimo" ti obilico zdravja 
in osebnega zadovoljstva. In pa 
tudi kar najboljši ulov. Saj pra- 

- viš, da boš zopet rad  posedal s 
palico v roki na bregovih Save. 
Pa tudi- v vrstah Š. D. »Invalid« 
boš našel prijetne urice razvedri
la.

No, in tako je tudi prav. Za vse 
storjeno pa kar najlepša hvala!

PRIJEM
Ob priliki. ko mu je bil Šoba 

pokazal- prve mete s cofom, je 
baje tudi zapeli podmorskega sul
ca. Ko ga je privlekel na stran, 
mu je bil pokazal tudi strokovno 
odpenjanje. Sulček je bil ma hi
tro rešen trnkov in  vračan ne- 
■ramjen v reko.

Vse to sd je bil Nace dodobra 
zapomnil. In čeprav je minilo 
že veliko le t od tega. mu je Nace 
za vsestranski poduk še danes 
zelo hvaležen. Od tak rat pa ne 
mine lieto, da ne bi Nace uiplenil 
v  Touhiijskih globinah po en 
vreden primerek; Do sedaj jih je 
bilo že kar lepo število. Tudi 
pred nekaj tedni se mu je bila 
nasmehnila- sreča.

Čeprav so sulci na našem ob
močju že kar redek pojav, pa jih 
ve Nace izbezgati tudi iz najbolj 
skrivnih tolmunskih lukenj.

V začetku oktobra je bil pod 
šolo v Podkraju iztaknil kar lepo 
samico. Imela je mero in je teh
tala celih 3,5 kg.

Slika nam zelo zgovorno priča, 
kakšni radostni občutki so obha
jali Naceta v  trenutku nenadeja
nega uspeha. Mi mu k  srečnemu 
naključju lahko samo še čestita
mo z željo, da bi bila njegova 
železna vztrajnost tudi v  bodoče 
najbolj poplačana z mnogimi u- 
spehi.

Dober prijem Nace!
Maurer

Ribič Ignac Jeran s svojo lovsko, trofejo, sulcem, katerega je ujel
pred nedavnim



I N  M E M O R I
VILIJEM VOVGKO

S strahom  in zlo slutnjo smo 
sprejeli vest o hudi prom etni 
nesreči, ki se je  pripetila v  
sončno soboto popoldne 28. fe
b ruarja . Polnih 12 dni smo 
s strahom  čakali izvid neena
kega, nadčloveškega bo ja1, boja 
ž'a življenje udeleženca te  ne
sreče, našega sodelavca Vilija 
Vovčka.

P rav  gotovo si tisto soboto, 
le nekaj u r  pred  nesrečo, ko 
smo sedeli skupaj na konfe
renci sindikata naše OZD, h iti 
najm anj nismo mislili, da sè 
vidimo ta k ra t poslednjič.

Kako kruto  in  neizprosno je  
življenje, njegova usoda še 
tem bolj. Vili se je nek a jk ra t 
p rijav il k diskusiji, vendar m u 
beseda k ar nekako ni šla z ust. 
Im eli smo občutek, da svojih 
m isli ni dorekel. Le kdo bi to 
vedel? Poslovili smo se s t i 
stim : »v ponedeljek se v id i
mo«! Ali res? Srečali smo se 
res v ponedeljek, toda šele čez 
16 dni, ko smo V ilija pospre
m ili na njegovi zadnji poti na 
Dolsko pokopališče.

Vili se je  rodil 2. 11. 1927 v 
H rastniku. Po končani osnovni 
šoli se je  zaposlil v steklarni. 
V endar le za kratko. O dpravil 
se je  v Rusijo z željo, da se 
vojaško podkuje in  konča ofi

cirsko šolo. Res se je  iz SZ 
vrn il s činom oficirja. Usoda 
pa je  hotela, da ni ostal v 
službi, za katero  se je  odločil 
in  izobrazil, ponovno se je  za
poslil v stek larn i in se izučil 
za kovinostrugarja. L eta 1961 
je  opravil še VK izpit. Kot 
strugar je  delal vse do lanskem 
ga septem bra, ko je  bil p re 
meščen v orodjarno. P red  tem  
pa je bil že nekaj le t skupino- 
vodja. Vili je  bil poročen in 
oče 2 otrok.

Njegova sm rt nas je  težko 
prizadejala. Še težje pa bo iz
gubo občutila družina, kateri 
je  bil V iljem  varuh  in  skrben 
oče.

Čeprav je  im el včasih čudne 
navade, p a  je  bil na nek po
seben način m ed nam i svoji
mi sodelavci izredno p rilju b 
ljen. N ekakšna no tran ja  sila 
m u je  narekovala, da je bil 
vedno pristen  in do skrajnosti 
odkrit. In  m orda je  bilo ravno 
to tisto, k a r  ga je  krasilo in 
m u dajalo poseben pečat. 
K ljub  visokim letom  je  bil 
še vedno m arljiv  delavec. Bo
lezni skoraj da ni poznal. Za 
zdravniško pomoč se je  le red 
ko odločal. P a  vendar je  k ljub  
vsem njegovim  željam  in  ho
ten jem  ostalo v n jem  še m no
go nedorečenega.

Njegovi sodelavci v  TOZD 
4 smo izgubili p rija te lja , ko
lektiv  pridnega delavca, d ru 
žina skrbnega očeta. In  druž
ba — še enega člana. Pa je 
m oralo tako biti?

Vsa ugibanja, človeške želje 
in hotenja so zaman. Spozna
nje, da bo ostalo prazno me
sto za strojem, v družini, v 
v družbi, je žal resnično in 
vrnitve ni. Zal je ni.

Vili, naj ti bo lahka domača 
gruda, tvoj topel, a tako p re 

tira n  grob.

Z A H V A L A
Ob tragični in p reran i sm rti našega dragega, skrbnega in  

nepozabnega moža, očeta, sina, b ra ta  in  svaka

VILIJA VOVČKA
rezervnega poročnika, graditelja liroge Šamac — Sarajevo
se iskreno zahvaljujem o vsem  sorodnikom, znancem, p r ija 
teljem  te r sosedom, posebno družini Senegačnik te r  tovari
šici Alfirov. Zahvaljujem o se za dano m u prvo pomoč zdrav
stvenem u osebju iz Dola p ri H rastn iku, nadalje  tov. K irh- 
m ajerju , kakor tudi bolniškem u osebju bolnice Trbovlje, k li
ničnemu, centru  v L jubljani, oddelku CARC-CIT za la jšan je 
bolečin te r prizadevanje, da bi ga ohranili p ri življenju.

Zahvaljujem o se za izražena in pism ena sožalja, za po
klonjeno cvetje in  za številne vence: S indikatu  »Iskra«, so
delavkam  v Iskri, kolektivu hotela »Rudar«, šoli in  učencem 
H eroja R ajka, ZB teren  I, ZRVS, bivšim  brigadirjem  MDB.

Iskrena hvala govornikom ZB, SZDL in tov. Premecu, 
pevcem in godbi za zaigrane žalostinke, uprav i S teklarne in 
sindikatu te r  njegovim sodelavcem za poslednjo izkazano m u 
čast na njegovi zadnji poti.

Še enk ra t vsem iskrena hvala!

Žalujoči: žena V ida,-sin Tomo, hčerka Neli, m am a 
Julija, b ra t Janez z družino in  svak 
Bogo z družino.

Trim smučanje v Gorah
V feb ru arju  so člani TOZD V. 

organizirali v . Gor ah rekreacijsko 
smučarsko tekm ovanje v  smuku, 
slalomu in biatlonu. Tekm ovanja 
se je  v izredno slabem vrem enu 
udeležilo 17 članov OZD S tek lar
ne. Za tako skromno udeležbo je  
krivo predvsem  izredno slabo 
vreme, odpadla pa je  tud i disci
plina, k je r bi m orali tekm ovati 
s starim i smučmi.

Da je  tekm ovanje uspelo, gre 
predvsem  zahvala nekaterim  p ri
zadevnim posameznikom iz TOZD 
V., povedati pa je  treba, da so 
tekm ovanje organizirali z n a j
m anjšim i stroški.
. V slalomu in biatlonu so tek 

movalci nastopili brez starostnih 
om ejitev v eni skupini:

Smuk:
do 35. le t starosti:
1. K avzar P eter II.
2. Š tihar Robert II.
3. V idm ar Milan 
nad 35 le t starosti:
1. M aurer Oskar
2. K ajzar Adolf
3. Medved K arli
4. Selič F ranc

Glede na zanim anje članov ko
lektiva bi bilo vsekakor potrebno 
v tem  zimskem času organizirati 
še več podobnih akcij.

Z A H V A L A
Svojim  sodelavkam  in sode

lavcem iz skladišča se iskreno 
zahvaljujem , ker so se me 
spomnili in me lepo, „obdarili, 
ko sem odšla v pokoj. Posebno 
se zahvaljujem  sodelavcem 
partije  Radakovič Magde iz 
eksportnega skladišča, v iličar
jem  in pisarniškem u osebju 
skladišča.

Še enk ra t isk rena „hvala, z a  
vse!

Mešič Em ilija

Slalom:
1. Kavzar Peter II.
2. Šp italar Emil
3. M aurer Oskar
4. Š tihar Robert' II. 

B iatlon:
1., Gračnar Branko 
2- Pavčnik Bojan
3. V idm ar M ilan
4. K avzar P e te r II.
5. Š tihar Robert II.

Z A H V A L  A
Ob nenadni izgubi naše  drage mame, stare mame, sestre 

in tašče
IDE ŽLINDRA

se zahvaljujem o vsem sosedom, znancem in prijateljem , ki 
so ji poklonili cvetje in  izrekli sožalje.

Se posebej se zahvaljujem o pevcem in godbi »Svobode 
II«, govornikoma za poslovilne besede in vsem, ki so po po
sprem ili na n jen i zadnji poti.

Žalujoče hčerke z družinam i in  ostalo sorodstvo

Z A H V A L A
Ob izgubi naše drage m am e in sta re mame

URŠULE REDENIK
se iskreno zahvaljujem o dr. M linariču za njegovo skrb ob 
n jen i dolgotrajni bolezni, družinam a Godicelj in Tržan, so
delavcem in sodelavkam  izmen Gomilar ■— Fabjan, Udovč — 
Sušter za darovane vence in  cvetje in vsem drugim, ki so 
nam  v najtež jih  trenu tk ih  priskočili na pomoč

Sinova Janez in Rudi z družinam a

Z A H V A L A
Ob hudi in boleči izgubi našega dragega sina, moža", očeta 

in dedka

SLAVKA RUPNIKA
se 'iskreno zahvaljujem o vsem, ki so dragega pokojnika v ta 
ko velikem  številu pospremili na njegovi zadnji poti na dol
sko pokopališče. Še posebno se želimo zahvaliti vsem trem  
govornikom za poslovilne in  tolažilne besede, OOS Sijaja, 
TOZD IV. steklarne, internirancem , godbi »Svoboda I«, pev
cem Svobode II«, K rajevni skupnosti SZDL Dol pri H rastn i
ku, kakor tudi vsem ostalim  darovalcem  vencev in cvetja.

Žalujoči: mama, žena Slavi, sin Roman, 
hčerki K arm en in Cvetka z družinam i ter 
ostalo sorodstvo.

Še^enkrat vsem iskrena hvala!
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MEŽANOVA TRAČNICA ATOM U
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R EK A  V ZA* 
PADNI MAD* 
Ž A R S K I M VRSTA

K R IV U LJE
ROMUNSKA
DENARNA
ENOTA
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ZUBÜVIC

MAKEDON1 
SK I FOL
KLORNI AN* 
SAM BEL M VISOKA GORA 

V Š V IC I

SLOVENSKA 
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KONTAKT

STIKALIŠČE
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IN SE  IZLIVA 
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MORJE
IM E MESTO V 

AVSTRIJI
PRESOJNA
TKAN INA

IME FILM* 
SKE IGRALKE 

B R IT T
JA N E Z
TRDINA

AMERIŠKA
DIVJA
MAČKA

OSATU
PODOBNA
UŽITN A
JUŽN A
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NONA
G A P R IN -
DAŠVILI
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ORGANIZACIJA
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OPERET 
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P E SN IK
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BOŽANSTVO

OSTRI BLOKI 
NA LEDENIKU
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ENOTA
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VIETNAMU
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STARORIMSKI 
HIŠNI BOG
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M PRODNIK
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VERZOV
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S R B I J I MARLJIVA 
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ŠKO IME
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SV ET
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ŠKO TSKI 
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7AMIRM949

TRŠČ ICA ,
TRO HAIGOR

TO R KA R

NAMAKANJE
ORGANSKIH

T K IV ,
(KOKON SVH 
L0PREJKE)

V E L IK A
LESEN A
POSODA
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IL ITER A T .)

PT IC A
s e v e r n ih

MORIJ

ŠPORTNIK
6REZGM0TKE

KORISTI
LU K A  V 

IZR A ELU
IN D IJSK I
DROBIŽ

Med reševalce s pravilnimi re
šitvami nagradne križanke bomo 
z žrebom razdelili 7 nagrad:

1. nagrada 50 din
2. nagrada: 30 din
3. — 7. nagrada: po 20 din
Izrezek z vpisano rešitvijo poš

ljite na naslov: Uredništvo STE
KLARJA, STEKLARNA HRAST
NIK. Pri žrebanju bomo upošte
vali vse pravilne rešitve, ki bodo 
v uredništvu do 23. aprila.

NAGRAJENI REŠEVALCI
Za nagradno križanko, objav

ljeno v STEKLARJU z dne 10. 3. 
1975, smo prejeli 77 rešitev. Žreb 
je bil naklonjen sledečim:

1. nagrada (50 din) : JAVORŠEK 
MIHA

2. nagrada (30 din): SMODIŠ 
JULIJ, upok.

3. nagrada (po 20 din): prejm e
jo:

STEPIŠNIK NANDE 
DEŽELAK STANE 
VIDOVIČ IDA 
KAVZAR JANEZ 
SENICAR LUDVIK

Vsepovsod je slišati: celodnev
na šola. O njej nam govorijo po
litiki, učitelji, novinarji, o njej 
slišimo v šoli, na televiziji, radiu, 
v časopisih,........Vsepovsod uva
jajo celodnevno šolo ali pa jo 
bodo uvedli. Na žalost spada na
ša šola med tiste, ki bodo celo
dnevno šolo šele uvedle. Vendar 
je jaz ne bom obiskovala, ker le
tos končujem 8. razred. Pogosto 
pa premišljujem o tej šoli.

Zbudim se zgodaj zjutraj. Obla
čim se tako počasi, da skoraj za
mudim avtobus. Ne preveč dober 
začetek, kaj? Vsa zadihana se po
ganjam na avtobus s sošolci in 
sošolkami. Nikomur ni treba po
soditi naloge, kajti vsi so jo na
redili že včeraj v šoli. Povorka 
šolarjev, od plašnih prvošolčkov- 
cicibanov do samozavestnih os- 
mošolcev-mladincev, se zlije sko
zi dobro znana šolska vrata in se 
razprši po razredih. Začne se po
uk. Najprej imamo težje predme
te. Ubijamo si v glave matema
tične probleme, delamo pri fiziki 
poskuse z elektriko, ki so zelo za
nimivi. Kar mimogrede osvajamo 
snov. Nato je malica in to kakšna 
-kakao in kruh namazan z ma
slom in medom. Mm, še dolgo se

DAN V
oblizujem. Po malici imamo še 
zgodovino, kjer samostojno pre
delamo eno izmed glavnih pogla
vij naše zgodovine-Užiško repub
liko. Pri zemljepisu delamo v 
skupinah. Pouk se hitro izteče in 
moramo h kosilu v šolsko kuhi
njo. Sošolci, ki se vračajo s kosi
la, mi povedo, kakšno je. Hitro 
tečem po stopnicah in se v jedil
nici skoraj zaletim v mizo, kjer 
jedo učitelji. Hitro se zrinem v 
vrsto za kosilo. Na pladenj si na
ložim juho, krompir, meso, sola
to in še lešnikov puding s smeta- 
no-oh moja linija! Ah, saj se sa
mo enkrat živi, kajne!? No, do
bro sem se najedla in se počasi 
odmajala na igrišče. Z vrstniki 
se kmalu zapletem v zanimiv raz
govor, nato pa igramo še košarko. 
Prosta ura hitro mine, in moram 
v učilnico, kjer napišem nalogo 
in se naučim pesem Alojza Grad
nika Punt. Predelam tudi kemijo, 
kajti ju tri pišemo konj/rolko-nič 
me ni strah. Po samostojnih uč
nih urah imamo televadbo. Naj
prej se malo razgibamo, nato pa 
se učimo razne tehnike plavanja 
in skokov v vodo. Po uri telesne 
vzgoje imamo še likovni pouk. 
Tovariš nam razlaga osnove gra

fike. Napravimo si tudi skice za 
naše grafike. Ura udari pol pe
tih in šolski zvonec, nekoč odre
šenik trpečih, nas opozori, da je 
pouk končan. Povorka šolarjev se 
vije po cesti. Vsi hitimo domov, 
kjer nato beremo, ?e zunaj igra
mo, ali kako drugače izkoristimo 
prosti čas.

Če pomislim, da ne bom nikoli 
doživela takšnega dne, mi je kar 
hudo.

NADA ŽAGAR; OŠ Hrastnik
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REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

VODORAVNO: turbina, potnik, 
ahat, Odoaker, optika, sapa, pi, 
Rapallo, stotnik, C. V., Korab, o- 
brast, priimek, Marat, Ra, Dul
cinea, trakt, bet, Tjentište, Olt, 
karo, Bi, alt, Rtanj, Solon, Acev, 
Aargau, Orbita, safian, pomlad, 
trs, Elija, vi, sak, atol, panj, ek
vinokcij, ime, Rakek, Ren, Beata, 
kes, Troms, Aka, Atrek, ata. 
Hrastnik, 29. 3. 1976
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